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TERMÍNY UZÁVĚREK A VYDÁNÍ VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ 

Číslo                          Datum uzávěrky                 Datum vydání 

  8/23                         3.8.                         24.8. 

  9/23                          31.8.                       21.9. 

10/23                           5.10.                      26.10. 

 11/23                            2.11.                       23.11. 

 12/23                        30.11.                        21.12.

ÚVODNÍK

Vážení čtenáři, stálí odběratelé a  příznivci 
Chlumeckých listů, zcela jistě jste zaznamenali mnoho 
změn v červnovém vydání Chlumeckých listů. Od čísla 
šest budete časopis chlumeckého regionu vídat v nové 
úpravě, vizuální a obsahové.  

Proč ke  změnám došlo? Dlouholetý grafik 
a  vizuální tvůrce Chlumeckých listů, pan Vladislav 
Kufa ukončil spolupráci s  vydavatelem městem 
Chlumcem nad Cidlinou, číslo 5 časopisu bylo jeho 
poslední prací. Tímto za  celou redakční radu děkuji 
panu Kufovi za  dlouholetou spolupráci, kdy 
Chlumecké listy i  jeho zásluhou získaly několik 
ocenění. Pane Kufo, přejeme Vám mnoho úspěchů 
ve Vaší další profesní kariéře a spokojenosti v osobním 
životě.  

A co teď dále?  
Shodou okolností ve  stejné době obdrželo město 
Chlumec nad Cidl inou nabídku společnosti 
funprint.eu, která nabízí obcím pomoc s  vydáváním 
obecních časopisů. Ta byla pro město lákavá 
a rozhodnutí nabídku akceptovat, přišlo velice rychle. 
Ve  hře byly kromě jiného i  úspory finančních 
prostředků. Je třeba si však uvědomit, že grafiku 
chlumeckých listů již nebude tvořit profesionální 
grafik, jak tomu bylo doposud, ale bude vytvářena 
za  pomoci univerzálního grafického softwaru. To 
s sebou přináší jistá omezení ve vztahu k možnostem 
výsledného zobrazení. Cesta, kterou se  bude tvorba 
a  vydávání Chlumeckých listů od  tohoto okamžiku 
ubírat, byla vybrána. Dostalo se  mi té cti, že tvorba 
časopisu bude v mých rukou při definované spolupráci 
s  redakční radou. Nikdy jsem se  obdobnou prací 
nezabývala, takže vyvstala přede mnou velká výzva! 

Zároveň s  plným elánem pokračuji se  svými kolegy 
v práci v Klicperově domě. 

Moje práce spočívá v  tom, že v  termínu uzávěrky 
zpracuji příspěvky, fotografie, inzeráty apod. Obsah 
jednotlivých vydání Chlumeckých listů tvořím 
prostřednict vím online redakčního systému 
v prohlížeči internetu. Společnost funprint.eu provede 
kontrolu, vytištění, svázání a  po  zabalení v  termínu 
doručí výtisky Chlumeckých listů. Na  mně už je pak 
distribuce na prodejní místa a následná administrativa.   

Tvorba listů má svá pravidla, ta jsem zveřejnila i v 
šestém vydání listů na straně 9.  
Dodržování požadavků vzájemné součinnosti s autory 
příspěvků je nezbytné. Statut Chlumeckých listů 
(Usnesení RM č. 9/2023) určuje redakční radě, mně 
a všem v organizační struktuře města následující: Listy 
informují o  aktuálním dění ve městě a  jeho místních 
částech, město prostřednictvím listů poskytuje 
občanům objektivní, nezkreslené a  vyvážené 
informace o  rozhodnutích orgánů města, o  jejich 
přípravě, realizaci a  dopadech, o  společenských, 
kulturních, školských a sportovních akcích. Chlumecké 
listy podávají údaje o  činnosti organizací, jejichž 
zřizovatelem je město a  dalších institucí, spolků, 
zájmových sdružení. Mým úkolem je ve  spolupráci 
s  vedením města monitorovat dění a  činnost orgánů 
města a  v součinnosti s  nimi připravovat texty 
ke zveřejnění.  

Jsem přesvědčena, že některé postupné změny 
v  jednotlivých číslech Chlumeckých listů přivedou 
nové čtenáře, příznivce a autory příspěvků. 

Veronika Vejrová 

odpovědná redaktorka

NOVÉ CHLUMECKÉ LISTY

http://funprint.eu
http://funprint.eu
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Vážení spoluobčané, sousedé, přátelé,  
příležitostí k setkávání není nikdy dost. Připomenu 

jen pár akcí, které se  povedly. Jistě je nevyjmenuji 
všechny, ovšem udělaly nám radost: Country 
v  Pamětníku, Chlumecké hudební léto na  koupališti, 
Volejbalový turnaj Lentilka, vyvrcholení fotbalových 
soutěží, Den princů a princezen, Vodo – pivní slavnosti 
v  Lučicích, pasování prvňáčků na  čtenáře nebo 
rozloučení se školáky.  

Ani přes prázdniny práce neustává. Zastupitelstvo 

m ě s t a s c h v á l i l o d o h o d u s  o b c í O l e šn i c e 
na  spolufinancování projektové dokumentace 
chodníku napojujíc ího zástavbu Na  Výsluní 
a  vedoucího právě k  našim sousedům. Společným 
záměrem s  Pocidlinskem je vybudování cyklostezky 
od  Kladrub nad Labem přes Pamětník, Lučice, 
Chlumec nad Cidlinou až za Nový Bydžov. Projektová 
dokumentace a  výhledově i  realizace je rozdělena 

na  etapy. Konečně je vše připraveno k  dražbě tří 
parcel za  stavebninami PRO-DOMA a  jedné v  ulici 
Mládežnická. Termín dražby je vyhlášen na 18.9.2023 
a podrobnosti najdete na webových stránkách města. 
Se  zástupci vodohospodářů jsme domlouvali 
odvodnění parcel na  Krašově, projekční práce díky 
tomu nabraly skluz, ale nyní pokračujeme k  získání 
stavebního povolení pro vybudování technické 
infrastruktury pro 18 nových domů. Plánovaná bytová 
výstavba ve  městě je mimo kapacity udržitelného 
rozvoje. Rada města proto odsouhlasila pořízení 
Kontribuční smlouvy s  developery, která se  zabývá 
podporou občanské vybavenosti ze  soukromého 
sektoru. Ve  Svazu měst a  obcí ČR připomínkujeme 
konsolidační balíček vlády a  zákony vzhledem 
k rozpočtu a zájmům nejen Chlumce nad Cidlinou.  

Městská policie řeší černé skládky a  nepořádek 
kolem kontejnerů na  tříděný odpad. Snad pomůže 
výměna žlutých 120  litrových nádob na plast za větší 
240  litrové v  průběhu podzimu a  osvěta, že 
vymáčknutím vzduchu z  odpadu se  rapidně sníží 
objem. Nepořádek patří do  koše ne do přírody nebo 
na chodník.  

Měření rychlosti s  novým mobilním radarem 
probíhá na  předem schválených úsecích preventivně 
pravidelně v  různých dnech a  časech. Stejně tak 
kontroly a  hlídky řeší opakované přestupky ať 
v dopravě (parkování, jízda na  kole po  chodnících…) 
nebo pořádku. Snahou je bezpečné a  čisté město pro 
nás všechny ráno, v  poledne i  večer. Přispěním jsou 
také kurzy první pomoci organizované na  koupališti 
zdarma pro personál i veřejnost.  

Pro zvýšení informovanosti bychom rádi umístili 
před radnici oboustranný elektronický panel – úřední 
desku. Zabýváme se také novými webovými stránkami 
města. Protože stávající grafik již nechtěl pokračovat 
v  tvorbě Chlumeckých listů, mají jiný vzhled vydání 
a  částečně i  obsah, tak aby si každý našel něco 
ke čtení.  

Snahou je vylepšovat chod města, tak aby se nám 
tu všem společně dobře žilo. Náměty vítáme. 
Popřejme si krásné léto, pohodové prázdniny či 
dovolené a  na  shledanou při dalších akcích 
pořádaných v našem městě. 

Mgr. Vladan Kárník 
starosta města

SLOVO STAROSTY
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Výpis z usnesení  
17. zasedání rady města  
konaného dne 12.6.2023 

Rada města: 
• Schvaluje předložené střednědobé výhledy na roky 

2024 – 2026 zřízených příspěvkových organizací 
Základní škola, Chlumec nad Cidlinou, okres Hradec 
Králové, Základní umělecká škola Chlumec nad 
Cidlinou, Dům dětí a  mládeže, Chlumec nad 
Cidlinou, Mateřská škola Beruška, Chlumec nad 
Cidlinou, Pod Loretou 460/IV, Mateřská škola 
U Zámku, Chlumec nad Cidlinou, Poděbradova 636/
IV a  Školní jídelna, Chlumec nad Cidlinou, 
Smetanova 115, 503 51 Chlumec nad Cidlinou IV dle 
předložených návrhů. 

• Schvaluje výpůjčku částí pozemků parc. č. 380/13 a 
380/1 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou o výměře 15 m2 
pro zpětný bezplatný odběr pneumatik od veřejnosti 
ve sběrném dvoře v Palackého ulici firmě Jan Kosina, 
Žiželice, Vladislavova 146, IČO: 74200933 na  dobu 
neurčitou s tříměsíční výpovědní lhůtou. 

• Schvaluje Smlouvu o  spolupráci při zajištění 
zpětného odběru a zařazení místa zpětného odběru 
do  obecního systému odpadového hospodářství 
s firmou EKO-KOM, a.s., Praha 4, Nusle, Na Pankráci 
1685/17, IČO: 25134701. 

• Schvaluje zveřejnění výzvy k  podání nabídek 
na  výběr dodavatele na  akci „Nádoby k  rodinným 
domům ve městě Chlumec nad Cidlinou“. 

• Schvaluje uzavření dodatku č. 5 ke  Smlouvě číslo 
SWF/00/11 (rozšíření licencí) s  firmou VERA, spol. 
s r.o., Praha 6, Vokovice, Lužná 716/2, IČO: 62587978 

• Schvaluje prominutí nájmu prostor v základní škole 
(příměstský tábor v  době od 10.  do 14.  července 
2023) na  základě žádosti Pro zážitek, z.s., Nový 
Bydžov, U Jatek 902, IČO: 07480512. 

• Nominuje starostu města Mgr. Vladana Kárníka jako 
zástupce města Chlumec nad Cidlinou do  Pracovní 
skupiny obcí II. typu Předsednictva Svazu měst 
a obcí České republiky. 

• Schvaluje volný vstup na  koupaliště ve  dnech 
21.8.  až 25.8.2023 v  rámci příměstského tábora 
mladých hasičů (29 dětí a 5 dospělých vedoucích) 

na  základě žádosti MH Chlumec n. C. ze  dne 
7.6.2023. 

Výpis z usnesení  
18. zasedání rady města  
konaného dne 26.6.2023 

Rada města: 
• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení zastupitelstva 

11/4/23 a 12/4/23, podmínky dražby pořádané 
městem Chlumec nad Cidlinou, a  to pozemku parc. 
č. 1529/8 o výměře 955 m2, pozemku st. 1035, jehož 
součástí je dům čp. 26 a  parc. č. 1529/7 o  celkové 
výměře 871 m2 a pozemků st. 1287, jehož součástí je 
garáž a  parc. č. 1529/2 o  celkové výměře 950  m2 
a  pozemku parc. č. 723/14, vzniklého z  pozemku 
parc. č. 723/5 na  základě geometrického plánu č. 
3042-49/2023 o výměře 627 m2 v k.ú. Chlumec nad 
Cidlinou. 

• Schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 366/3 
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou o výměře 2 m2 na 30 
dnů s  nájemným 1.500,00  Kč na  základě žádosti 
Magdaleny Kalčíkové, Nový Bydžov, Julia Fučíka 998, 
IČO: 44499043. 

• Schvaluje úpravu rozpočtu na  rok 2023 – 
rozpočtové opatření č. 11  dle předloženého znění. 
Příjmy se zvyšují o 198,00 tis. Kč, výdaje se zvyšují o 
1.081,77  tis. Kč, financování se  zvyšuje o 883,77  tis. 
Kč. 

• Schvaluje Dodatek č. 1 ke  SOD s  firmou Libor 
Kohout, Chlumec nad Cidlinou III, Dvořákova 159, 
IČO: 49339931 na  realizaci akce „Stavební úpravy 
bytových domů, ul. 9. května čp. 118 a 119 v Chlumci 
nad Cidlinou“. 

• Schvaluje Dodatek č. 3 ke  SOD se  společností 
STATING s.r.o. Hradec Králové, Kukleny, Pardubická 
861/75a, IČO: 25963864 na  akci „Oprava tělocvičny 
na  st. 1795 v  areálu ZŠ Chlumec nad Cidlinou, 
Kozelkova ulice“. 

• Schvaluje zadání zakázky „Změna užívání části 
budovy – školní jídelna a  družina Chlumec nad 
Cidlinou“ firmě Libor Kohout, Chlumec nad Cidlinou 
III, Dvořákova 159, IČO: 49339931. 

• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení 9/12/23, 
Dodatek č. 2 ke  smlouvě o  dílo na  akci Stavební 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA  
A RADY MĚSTA
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úpravy, přístavba a  nástavba objektu, Rooseveltova 
č .p. 62 3, Chlumec nad Cid l inou – Ř íhův 
dům“ se společností STATING s.r.o. Hradec Králové, 
Kukleny, Pardubická 861/75a, IČO: 25963864. 

• Schvaluje jako dodavatele akce „Výměna kotlů 
Smetanova čp. 177“ firmu Jiří Stuchlík, Písek 106, 
IČO: 60143509 na  základě předložené cenové 
nabídky. 

• Schvaluje úhradu ubytování pro autora Kamenů 
zmizelých na  noc ze 4.  na 5.  září letošního roku 
u  příležitosti pokládání „Kamenů“ v  Chlumci nad 
Cidlinou. 

• Schvaluje poskytnutí příspěvku ze  Zdravotního 
fondu města Chlumec nad Cidlinou pro děti 
a  mladistvé ve  výši do 15.000,00  Kč ***** 
(rehabilitace včetně dopravy a  nákup léčebních 
pomůcek pro syna *****), ve  výši do 12.000,00  Kč 
***** (rehabilitace pro syna *****). 

Výpis z usnesení  
7. zasedání zastupitelstva města  

konaného dne 21.6.2023 

Zastupitelstvo města: 
• Schvaluje žádost vlastníků pozemků parc. č. 1025/11, 

1042/13 a 1038/21 v  k.ú. Chlumec nad Cidlinou 
o změnu územního plánu. 

• Bere na vědomí žádosti vlastníků pozemků st. 2407, 
parc. č. 749/2, 753/3, 753/4 a 759/4 v  k.ú. Chlumec 
n a d C i d l i n o u o  z měn u ú z e m n í h o p l á n u 
a neschvaluje změnu územního plánu v lokalitě R1 – 
za Benzinou. 

• Schvaluje uzavření Dohody o  partnerství ve  věci 
pořízení projektové dokumentace na  stavbu 
„C h o d n í k p r o c h o d c e C h l u m e c n . C . – 
Olešnice“ (město Chlumec nad Cidlinou x  OBEC 
OLEŠNICE, IČO: 00269263, Olešnice 44, 503  51 
Olešnice). 

• Bere na  vědomí, v  návaznosti na  usnesení 
zastupitelstva 7/5/23, předložené Zadání Územní 
studie Chlumec nad Cidlinou – lokalita Z7 (Skalka II) 
– červen 2023. 

• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení zastupitelstva 
5/30/22, uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o smlouvě 
budoucí kupní a  smlouvě o  právu provést stavbu 
(bytový dům včetně dopravní a  technické 
infrastruktury na pozemcích parc. č. 308/1, 1469/14 a 
1819/1 v  k.ú. Chlumec nad Cidlinou) mezi město 

Chlumec nad Cidlinou a  Rezidence Chlumec s.r.o., 
IČO: 11981610. 

• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení zastupitelstva 
5/30/22 a 7/7/23, uzavření smlouvy o  postoupení 
smlouvy (práva a povinnosti vyplývající ze  smlouvy 
o smlouvě budoucí kupní a smlouvě o právu provést 
stavbu) mezi město Chlumec nad Cidlinou, O.K. 
Trans Praha spol. s  r.o., IČO: 00473251 a Rezidence 
Chlumec s.r.o., IČO: 11981610. 

• Bere na  vědomí úpravu rozpočtu na  rok 2023, 
rozpočtové opatření č. 9. Příjmy se  zvýšily o 
20,00  tis. Kč, výdaje se  navýšily o 453,50  tis. Kč 
a financování se navýšilo o 433,50 tis. Kč.S 

• Schvaluje úpravu rozpočtu na rok 2023, rozpočtové 
opatření č. 10. Příjmy se  zvýšily o 152,93  tis. Kč, 
výdaje se  navýšily o 152,93  tis. Kč a  financování 
se nemění. 

• Schvaluje celoroční hospodaření města a závěrečný 
účet města za  rok 2022 včetně hospodaření 
zřízených a  založených organizací a  fondů města 
včetně zprávy nezávislého auditora o  výsledku 
přezkoumání hospodaření města za  rok 2022 
a vyjádření souhlasu s celoročním hospodařením bez 
výhrad. 

• Schvaluje, na  základě všech předložených 
podkladů, účetní závěrku města Chlumec nad 
Cidlinou za rok 2022. 

• Schvaluje střednědobý výhled rozpočtu města 
na rok 2024 – 2026 dle předloženého znění. 

Jana Jelínková  
asistentka starosty 

***** skrytá informace dle zákona číslo 101/2000  
Sb., o ochraně osobních údajů 
  

SVOZY SEPAROVANÉHO ODPADU NA ROK 2023 
popelnice 120 litrů: 

PLASTY (žlutá) 
DRUHÁ středa v měsíci 

(9.8., 13.9., 11.10., 8.11., 13.12.2023) 

PAPÍR (modrá) – TŘETÍ středa v měsíci 
(16.8., 20.9., 18.10., 15.11., 20.12.2023) 

Bc. Ladislava Zemanová 
referentka správního odboru
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ZE SLUŽEBNÍ KNIHY MĚSTSKÉ POLICIE
1. Během noční služby byla hlídka požádána 
o  součinnost s  PČR v  jedné z  místních heren. Mělo 
dojít ke krádeži tašky s cennostmi. Hlídka MP na místě 
pomáhala hlídce PČR při zjišťování okolností události, 
analýze kamerového systému a  jednání s  osobami, 
které byly události přítomny. 

2. Poklidné odpoledne v parčíku u Nejsvětější Trojice 
přerušila dvěma chlapcům základní školy žena, která 
zapomněla, že doba, kdy všechno patří všem, již 
pominula. Oslovila jednoho z  chlapců, zda by jí 
zapůjčil své jízdní kolo, neboť si potřebuje zajet 
na  benzinku pro cigarety a  nechce se  jí jít pěšky. 
Chlapec zcela správně vyhodnotil situaci a  kolo ženě 
půjčit nechtěl. Ta ale nedbala na  jeho zákaz a kolo si 
jednoduše vzala a odjela na něm. Všemu přihlížely dvě 
ženy, které v  parčíku relaxovaly a  zavolaly na  místo 
strážníky. Po  popisu ženy hlídka věděla, o  koho 
se  jedná, a vyrazila směrem k benzině. Na kruhovém 
objezdu hlídka spatřila cyklistku, odpovídající popisu, 
jak o  několik desítek metrů dál odhazuje kolo 
do příkopu a mizí v přilehlé neoplocené zahradě. Její 
šance na útěk však byly nulové, a tak se již po několika 
okamžicích ona i kolo vezly zpět na místo, kde celá věc 
začala. Tam již s  chlapcem čekala i  jeho maminka, 
a  tak mohlo být neponičené kolo vráceno zpět 
do  správných rukou a  dotyčná byla za  své jednání 
oznámena správnímu orgánu k dalšímu řešení. 

3. Na  žádost vedení základní školy navštívila hlídka 
postupně všechny 6.  ročníky, kde byla uskutečněna 
přednáška o vlivu návykových látek.  

4. Hlídka provedla asistenci pracovnici sociálního 
odboru MÚ při návratu ženy z  ústavní léčby 
do  domácího prostředí. Hlídka dohlížela, aby vše 
proběhlo bez potíží. 

5. Kolik zubních kartáčků najednou se vejde do  jedné 
tašky? To zjišťovala v místní drogérii žena, která ovšem 
neprováděla objemový průzkum, ale kartáčky do tašky 
naládovala s  myšlenkou slušného přivýdělku. 

Z a m ě s t n a n k y n ě 
drogérie však dostaly 
včas echo od  svých 
ko l egyň z  j i n é h o 
města, a  tak se  jim 
podařilo ženu zadržet 
a  zavolat strážníky. 
A  kolik se  tedy vejde 
kartáčků do  jedné 
tašky? Tolik, aby to 

stačilo na  trestný čin! Proto si věc na místě převzala 
státní policie k následnému řešení.  

6. Často řešíme různé ztráty. Klíče, peněženky, 
telefony a podobně. Ztracený vak plný setby hrachu, 
ten jsme ale řešili prvně. A  ještě navíc byl ztracen 
takovým stylem, že způsobil dopravní poprask. Při 
příjezdu hlídky na  místo tvořil vysypaný hrách 
překážku v  provozu, na  místo ale současně dorazil 
i  jeho majitel. Pro větší bezpeč í př i úklidu 
usměrňovala hlídka dopravu a  zároveň pro rychlejší 
obnovení provozu vyfasoval jeden strážník koště 
a pomáhal se zametáním. V bleskurychlém tempu byla 
komunikace uklizena a  tím byl problém vyřešen. 
Alespoň pro hlídku. Traktorista musel poté ještě 
v práci vysvětlovat, proč těch kuliček přivezl tak málo.  
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7. Krásný sobotní den se  stal ještě překrásnějším, 
neboť se Chlumec na  jeden den proměnil v  zámecké 
město, hostící stovky princů a princezen. Méně krásná 
byla však dopravní situace ve  městě. Nejen 
princezničky a  jejich doprovody, ale také volejbalisté 
zapříčinili, že byla snad všechna parkovací místa 
ve městě obsazena. Hlídka byla nucena řešit primárně 
hříchy neodpustitelné, jako jsou stání v  autobusové 
zastávce, před přechodem, v křižovatce, atd. Obě akce 
však proběhly v pořádku a všechna vozidla v pozdním 
odpoledni Chlumec zase opustila. 

8. Hurá, hudební léto je zpět! Letní čtvrtky v Chlumci 
znamenají pro místní občany koncerty na  koupališti. 
Pro strážníky znamenají delší službu proto, aby 
dohlédli na  to, že vše proběhne, jak má. Zahajovací 
koncert Dechového orchestru ZUŠ byl ukázkový. 
Po  jeho skončení se  všichni účastníci spořádaně 
odebrali domů, bez větších lumpáren. Budeme rádi, 
když by takto v  klidu a  míru proběhly i  všechny 
následující hudební čtvrtky. 

Městská policie Chlumec nad Cidlinou  
řeší opakovaně: 
•  řeší oznámení – žádostí od občanů 
• sankciuje přestupky v dopravě 
• dává výzvy k podání vysvětlení 
• provádí součinnost s PČR 
• doručuje písemnosti pro soud, správní orgán, 

město 
• účastní se přestupkové komise 
• eviduje nálezy a hledané věci 
• provádí prevenci kriminality 
• provádí kontroly zaměřené na bezpečnost osob 

a  majetku, dodržování dopravních předpisů, 
veřejného pořádku, vyhlášek města, občanského 
soužití, udržování čistoty veřejného prostranství 

Souhrn činnosti v červnu 2023:  
• kontrola katastru města a  integrovaných obcí 

se  zaměřením na  dodržování veřejného 
pořádku, vyhlášek města (např.: pití alkoholu 
na veřejnosti), výskyt osob bez domova  

• preventivní kontroly autobusového terminálu, 
vlakového nádraží včetně vnitřních prostor 
z důvodu možného výskytu osob bez domova  

• preventivní kontrola v  ZŠ o  velké přestávce 
z  důvodu výskytu kouření žáků v  prostorách 
školy (namátkově) a  okolí školy ráno před 
8.  hodinou, kontrola okolí DDM v  odpoledních 
hodinách  

• ško l e n í a  výu k a n ové h o s ys t é mu p ro 
zjednodušení administrativy - spolupráce 
s městskou knihovnou, rozvoz vyřazených knih 
na určená místa  

• dohled nad čistotou veřejného prostranství, 
řád n é o d k l ád á n í o d p ad u p ř i běžnýc h 
obchůzkách  

• běžná administrativa, spojená s  činností MP – 
vyhotovení rozpisu služeb, docházek strážníků, 
uzávěrky služebního vozidla a  roční uzávěrky, 
evidence nálezů, oznamování přestupků, psaní 
příspěvku do Chlumeckých listů atd.  

• zapůjčování přenosného dopravního značení 
pro různé akce  

• analýza kamerového systému při řešení 
kriminality ve městě  

• odchyt zatoulaných psů, pátrání po  majiteli, 
péče o dočasně umístěné psy, úklid kotců, výdej 
psů majitelům 

• zvýšený dohled na  nádraží z  důvodu konání 
technoparty na Oktaviánově  

• asistence stavebnímu úřadu při provádění 
kontrol v terénu 

Městská policie
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OCENĚNÍ SVAZU MĚST A OBCÍ ČR
Dne 18. a 19. května se konal XIX. Sněm Svazu měst 

a  obcí České republiky (SMO ČR). Je to dobrovolné 
sdružení téměř 4500  měst a  obcí z  celkového počtu 
6250 obcí v  republice. Toto významné sdružení 
starostů je jedním z  nejdůležitějších připomínkových 
orgánů pro přijímání změn v  českém zákonodárství. 
Jeho názory jsou přijímány vládou i Parlamentem ČR. 
V důsledku se jedná o neustálý názorový boj takzvaně 
„zespoda“, aby již tak zaplevelená česká legislativa 
nedoznala ještě horších problémů.  

Sděluji s  jistou dávkou hrdosti, že Město Chlumec 
nad Cidlinou má ve SMO ČR velmi zvučné jméno. Před 
20  ti lety jsem totiž v  tomto orgánu založil Pracovní 
skupinu obcí II. typu – tj. zastoupení zájmů měst 
s  pověřeným úřadem, který jsem po 5 volebních 
období, tedy 20  let, vedl jako předseda. Dnes lze 
právem tvrdit, že to bylo rozhodnutí navýsost 
pragmatické. I z toho důvodu, že se podařilo uchránit 
i  v našem městě, stejně jako v  dalších 172 podobně 
velkých českých městech, provozování výkonu státní 
správy. Konkrétně se  jedná o  stavební úřady a  o 
matriky. I tyto úřady dělají město městem a jsou běžně 
dostupné pro obyvatele celého regionu. A  také jsme 
pomohli prosadit solidnější příjmy pro tento typ obcí 
o  velikosti 3000 – 10000 obyvatel v  rozpočtovém 
určení daní, kdy byla před 8  lety vymazána 
diskriminační grafická křivka U znamenající absurdně 
nejnižší roční příjmy pro obce této kategorie. Rozdíl 
i  pro samotný Chlumec nad Cidlinou byl obrovský – 
v  řádech vyšších jednotek milionů korun každý rok. 
I proto je nyní naše krásné město vybavené téměř vším 
potřebným pro vysokou kvalitu života obyvatel.    

Mnoho let jsem pochopitelně fungoval i  v Radě 
SMO ČR a  také navíc ve  vrcholovém orgánu 
Předsednictva Komory měst SMO ČR. Snad právě 
za  tuto dobrovolnou a  neplacenou práci a  mnoha 
starostí navíc jsem obdržel na galavečeru v Olomouci 
ocenění z  rukou předsedy SMO ČR – starosty města 
Kyjov Františka Lukla – pamětní minci a  ocenění 
za  dlouhodobou práci ve  Svazu a přínos pro Českou 
republiku. Jsem hrdý i  na  to, že se  osobně znám 
se stovkami starostů a s některými se přátelím.   

A  protože má Chlumec nad Cidlinou ve  vedení 
SMO ČR velmi dobrou pověst, naváže zde nyní na moji 
dvacetiletou práci nový starosta, Mgr. Vladan Kárník. 
Pracovní skupinu obcí II. typu se podařilo udržet, a tak 

vyslovuji naději, že i  dále přinese mnoho dobrého 
nejenom pro obyvatele našeho regionu. Tuto skupinu 
povede nově pan starosta z města Třešť u Jihlavy, který 
byl členem mé původní skupiny již 12  let, chlumecký 
starosta bude dále členem. Podle mých letitých 
poznatků se  jedná o nikdy nekončící boj s molochem 
ministerských úředníků, s  často stupidními návrhy 
změn zákonů ze  strany poslanců anebo se  silně 
řehtajícím úředním šimlem ministerských úředníků, 
kdy je třeba proti tomuto stavět zdravý selský rozum 
a  zkušenosti z  praxe a  potřeb obyčejných občanů 
zezdola. A  to je hlavní smysl fungování Svazu měst 
a  obcí České republiky, jehož činnost je postavená 
na starostech starostů naší vlasti.  

Tak hodně štěstí a  elánu do  další činnosti 
protagonistů Svazu měst a obcí ČR. 

 Ing. Miroslav Uchytil  
emeritní starosta a člen rady města
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OSOBNÍ VZPOMÍNKA NA PANA JUDr. JIŘÍHO PAVLÍKA
Dne 27.  června 2023 jsme se  přišli rozloučit 

do  smuteční obřadní síně v  Hradci Králové s  panem 
JUDr. Jiřím Pavlíkem, který navždy odešel ve  věku 
71  let. Za  chlumecké občany a  další obyvatele 
z  chlumeckého regionu si dovolíme zveřejnit malou 
osobní vzpomínku na  tohoto slušného a  velmi 
inteligentního člověka.  

Pan doktor Pavlík se  stal v  pravém slova smyslu 
takovým polovičním chlumeckým patriotem, protože 
více než 40  let vykonával advokátní praxi v  našem 
městě. Z  toho důvodu také velmi podrobně znal 
osobní složité problémy stovek našich občanů, ale 
i  problematiku místní samosprávy na  radnici, 
především v oblasti majetkové.  

A protože jsme měli mnohokrát tu čest řešit s ním 
zdárně složitost smluvních ujednání, kde se  letité 
zkušenosti pana doktora nesčetněkrát uplatnily 
ve  prospěch Chlumce nad Cidlinou, velmi rádi 
prohlašujeme: děkujeme a čest jeho památce!  

Nemá cenu vypočítávat kolika lidem a  rodinám 
jako zkušený advokát pomohl. Nemá cenu zde 
jmenovat jeho konkrétní mnohaletou spolupráci 
s radnicí. Jenom lze s hrdostí sdělit:  

to byl opravdu PAN ADVOKÁT.  
I  tímto vyslovujeme soustrast pozůstalé rodině 

a  současně vyslovujeme naději, že i  jeho syn – pan 
JUDr. Jiří Pavlík ml. bude pokračovat v  úspěšné 
advokacii v  našem chlumeckém regionu. Ve  svém 
tatínkovi měl skutečně velký vzor.  

Pane doktore Jiří Pavlíku, přejeme Vám ze  srdce, 
abyste se  tam někde nahoře měl dobře a  hezky, 
a  abyste se  za nás zde dole v  Chlumci nad Cidlinou 
taky občas přimlouval. 

Ing. Miroslav Uchytil  
emeritní dlouholetý starosta města 

Ing. Jiří Bučina  
bývalý místostarosta města

Za účasti hejtmana Královéhradeckého kraje 
Martina Červíčka a  jeho náměstkyně pro oblast 
školství, kultury a  sportu Martiny Berdychové se 
14.  června 2023 uskutečnilo v  refektáři bývalého 
paulánského kláštera v Nové Pace udílení ceny Rady 
Královéhradeckého kraje HEREDITAS OBLIGAT za rok 
2022. Jedná se  o  cenu, jejímž cílem je připomenout 
příběhy lidí, kteří usilují o  záchranu zanedbaných 
památek. Pro třetí ročník došlo ke  změně názvu této 
ceny a  místo úředně znějícího označení „Cena 
památkové péče Královéhradeckého kraje“ byl zvolen 
název „Hereditas obligat“, což v  překladu znamená 
„Dědictví zavazuje“. Cílem změny je lépe vyjádřit 
snahu zachovat architektonické a  kulturní dědictví 
a také zatraktivnit projekt, jehož prostřednictvím chce 
kraj zviditelnit výjimečné příběhy lidí, kteří se  do 
záchrany často zapomenutých nebo zanedbaných 
památek nezištně pouštějí. 

 Mezi nominovanými osobnostmi byl správce 
chlumecké farnosti, děkan Arnošt Vidourek, jehož 
činnost byla oceněna hned ve  dvou kategoriích. 
V  kategorii Stavební obnova chráněné stavby, která 
spočívá v  dokončení stavebních prací nebo ucelené 

etapy stavební obnovy prohlášené nemovité kulturní 
památky, byl oceněn za podíl na opravě věže kostela 
sv. Voršily v  Chlumci n. C. V  kategorii Záchrana 
neprohlášené památky, která spočívá v  obnově nebo 
restaurování státem nechráněného uměleckého díla 
nebo stavby, se  mu nominace dostalo za  opravu 
varhan v kostele sv. Václava ve Staré Vodě.  

Přestože ani v jedné kategorii nedosáhl pan děkan 
Vidourek na  vítězství, postup mezi dva finalisty je 
nesporným úspěchem a oceněním jeho práce a aktivit 
při záchraně památek. Aktivity nominovaných podle 
hejtmana M. Červíčka ukazují, že v  kraji žijí lidé, 
kterým není historie lhostejná. „Mnoho z nás, kolikrát 
na úkor svého volného času, ale i vlastních peněz, je 
ochotno něčemu pomoci a něco zachránit. Jsem moc 
rád, že se náš region v  tomto směru nejen rozvíjí, ale 
jsme schopni se  i zastavit a  říci: děkujeme. Vážíme si 
vaší práce.“  

V  podobném duchu hodnotila nominace 
i  náměstkyně hejtmana M. Berdychová. „Opět jsme 
se  díky nominacím setkali s  úžasnými příběhy lidí, 
institucí i  obcí, kterým není lhostejné jejich okolí 
a  rozhodli se  pro změnu. Tady máme spoustu lidí, 

OCENĚNÍ PRO CHLUMECKÉHO DĚKANA  
ARNOŠTA VIDOURKA
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kteří dávají nový smysl věcem, jež by se bez nich úplně 
ztratily. Chceme ukázat krásné příklady nadšení 
a  možná onoho bláznivého kroku, jít zachránit 
památku. Děkuji všem nominovaným do  letošního 
ročníku za jejich práci, která je obdivuhodná.“ Rovněž 
ředitel Územního odborného pracoviště Národního 
památkového ústavu v  Jaroměři Ing. Jiří Balský, který 
byl jedním z  členů hodnotící komise, konstatoval, že 
úctu, ocenění a  pozornost si zaslouží všichni 
nominovaní a všechny přihlášené projekty.  

A ještě jednu vazbu na Chlumec n. C. akce v Nové 
Pace měla. Ředitel NPÚ v  Jaroměři Jiří Balský zde 
prezentoval zbrusu novou výstavu „Génius českého 
baroka Jan Blažej Santini-Aichel a  jeho dílo 
ve  východních Čechách“. Výstava připomíná třísté 
výročí úmrtí geniálního architekta představuje jeho 
dílo na  území Královéhradeckého a  Pardubického 

kraje. Kromě známých staveb jako je chlumecký 
zámek Karlova Koruna, jehož třísté výročí dokončení 
si rovněž letos připomínáme, nebo zámek v Rychnově 
nad Kněžnou výstava připomíná i méně známé nebo 
zcela neznámé Santiniho stavby v našem regionu, jako 
jsou např. nejrůznější hospodářské stavby.  

Již bylo uvedeno, že název ceny v  překladu 
znamená dědictví zavazuje. A pokud jde o chlumecký 
kostel sv. Voršily, ocenění práce pana děkana Vidourka 
zároveň zavazuje do  budoucna k  úsilí o  pokračování 
rekonstrukce kostela další fází oprav. A  zavazuje 
všechny, kterým leží na  srdci úspěšné dokončení 
opravy dominanty chlumeckého náměstí.  

Pavel Baldík  
Foto: Hana Tomsová, Královéhradecký kraj
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PRÁVNÍ OKÉNKO

1. Velká změna práv spotřebitele aneb bič 
na nepoctivé obchodníky 

JUDr. Jan Holásek publikuje již několik let Právní 
okénko, kde občany čtivou formou seznamuje 
s novinkami a informacemi týkajícími se spravedlnosti 
pro všechny. Je to jednoduchý způsob, jak být dobře 
informován o  svých právech a  možnostech. Nyní 
se  pravidelně budou tyto zprávy dostávat do  rukou 
i vám.  

Jan Holásek vystudoval Právnickou fakultu 
Univerzity Karlovy v  Praze (získal titul Mgr., JUDr.). 
Absolvoval také pregraduální studium ve Velké Británii 
(z í ska l t i tu l Diploma in L aw and Pol i t ic s ) 
a postgraduální studium v USA na New York University 
School of Law (získal titul LL.M.). Je rovněž 
absolventem Diplomatické akademie v  Praze. V  roce 
2020  byl zvolen jako nezávislý kandidát senátorem 
za senátní obvod č. 45 Hradec Králové.  

A  teď k  právním radám. Zatímco podnikatel 
většinou zkušený obchodník, který „v  tom umí 
chodit“, zákazník – spotřebitel je tzv. slabší stranou, 
a  proto ho zákon více chrání. Protože však stále 
dochází k  situacím, kdy se  někteří nepoctiví 
podnikatelé snaží svoje zákazníky oklamat, došlo 
v  této souvislosti ke  změně zákona, který ochranu 
spotřebitele výrazně upravuje a rozšiřuje. Tuto velkou 
novelu spotřebitelského práva, která je platná od       
6.  1. 2023, vám chceme prostřednictvím několika 
následujících právních okének přiblížit.  

Novela zákona reaguje předně na  praktiky tzv. 
šmejdů, tj. na  obchody uzavřené mimo obchodní 
prostory během výletu organizovaného podnikatelem 
nebo př i nevyžádané návš těvě podnikatele 
u spotřebitele doma. Typicky se  jedná o různé výlety 
s  obědem zdarma, kde jsou účastníci následně 
různými praktikami přesvědčováni o koupi hrnců, dek 
a  podobně. V  takovém případě má zákazník nově 
lhůtu 30 dní na  odstoupení a  ukončení smlouvy, 
přičemž původně byla lhůt jen 14denní. To samé platí 
i  pro nákupy zbož í nakoupené od  různých 
nevyžádaných podomních obchodníků, které si 
následně rozmyslíme.  

Dále došlo také k  zpřesnění, jakým způsobem 
může být od  takových smluv odstoupeno, přičemž 
nově stačí jakékoliv jednoznačné prohlášení vůči 
podnikateli, že od  smlouvy odstupujeme. Podnikatel 
tak nemůže nově vyžadovat žádné formální podmínky 
nebo požadavky na  odstoupení (např. speciální 
formulář apod.).  

V  každém případě platí, že pokud získáme 
jakékoliv podezření, že jsme byli oklamáni nebo že 
se  zbožím nebo službou nejsme spokojeni, je třeba 
jednat hned a  nenechávat řešení situace na  pozdější 
dobu.  

V přístím právním okénku se podíváme na 
nejrůznější klamavé praktiky podnikatelů a jakou nám 
zákon vůči nim poskytuje obranu.
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Hezký prázdninový den,  
zdravíme vás uprostřed léta z  Domova V  Podzámčí. 
Snad si hezky užíváte dovolenkový čas, stejně jako my. 
Ve všech službách probíhají aktivity nejen pravidelné, 
ale snažíme se  i  o nějaké zpestření a  o typické letní 
zážitky. O tom vám napíšeme příště.  

D n e s v á m c h c e m e u k á z a t z a s e p á r 
„zvířecích“ fotografií, tentokrát z  Říhovy ulice. Moc 
jsme si užili návštěvu nejen psů, ale také všelijakých 
mláďat. Kontakt se  zvířátky, ale i  zajímavé povídání 
o  nich je vždy zárukou příjemně stráveného času. 
A  máme pro vás jednu hádanku. Kdo sleduje naše 
facebookové stránky na  internetu, ten už zná 
správnou odpověď : jaké 3týdenní mládě je 

na fotografii? Správnou odpověď si můžete přečíst dole 
na stránce. 

 A na závěr máme jednu prosbu: pokud navštívíte 
zajímavé místo a  bude se  vám trochu chtít, pošlete 
nám do  domova pohlednici na  adresu Domov 
V Podzámčí, Říhova 365, 50351 Chlumec nad Cidlinou. 
Můžete uvést i  heslo „pozdrav z  cest“. My si o  tom 
místu něco vyhledáme a s klientkami a klienty o něm 
popovídáme. Děkujeme!  

Přejeme vám krásné letní dny, hodně zdraví, 
přiměřeně sluníčka, dostatek odpočinku, malé i větší 
radosti a mějte se fajn. 

ZVÍŘAT NENÍ NIKDY DOST

*Rodiči tohoto mláďátka jsou liška obecná a liška 
polární. 
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V  pátek 23.  června zahájil letošní přehlídku 
souborů různých hudebních žánrů starosta města pan 
Mgr. Vladan Kárník. A  pak už lehce po 19.  hodině 
odstartovala každoroční letní chlumecká událost.  

13. ročník. V tomto věku se z dětí stávají teenageři 
(podle anglické číselné koncovky -teen). Naše 
přehlídka již svou četnou historií dosáhla zralosti 
a  věhlasu. Neznamená to ale, že současně 
i  dokonalosti. Neustále, obzvlášť v  jejím průběhu, 
nacházíme opakující se pochybení a nedostatky, které 
se občas přibližují hranici nezájmu. Dost úvah. Pojďme 
si užívat hudby a pohybu. Pro mne za mne ať fouká 
vítr, prší nebo svítí slunce. Prázdninové léto plné 
objevů je právě uprostřed! Zpívejme, tančeme, 
veselme se! Koncerty jsou bezpečným místem, kde 
hudba lidi stmeluje.  

Konec července se blíží a náš festival zanedlouho 
nakoukne do měsíce srpna. V této části uvidíme: 

27.7. – TEAM Revival Znojmo působí na hudební 

scéně od  roku 2015. Jeho cílem je vzdát poctu 
slovenskému Teamu a  připomínat jeho melodickou 
a  energickou hudbu. Hraje ve  složení: Aleš Mrňa 
(kapelník, basová kytara, zpěv), Roman Havlík 
(elektrická kytara, zpěv), Daniel Krhut (akustická 
kytara, zpěv), Pavel Neuberger (elektrická kytara), 
Rostislav Pfeffer (bicí), František Votava (klávesy, 
samply, zpěv).  

27.7. – SentYment, chlumecká bigbeatová 
a  rocková kapela uvede vlastní i  převzaté skladby. 
Založena byla v  roce 2001. Členové skupiny: Aleš 
Synek (kapelník, kytara, zpěv), Pavel Gašpar (bicí, 

zpěv), Michal Bereščák (basové kytary, zpěv), Diana 
Synková (klávesy, zpěv, perkusse), Daniela Synková 
(flétny, zpěv, perkusse, klávesy). 

3.8. – Veselá Trojka Pavla Kršky, v  repertoáru 
má vlastní české lidové písničky, které skládá Pavel 
Krška, podílí se  i  další členové. Kapelu založili 

23. dubna 2013 
pánové Krška 
a  H r d l i č k a . 
Složení kapely: 
P a v e l K r šk a 
( h e l i g o n k a ) , 
M i r o s l a v 
H r d l i č k a 
( k l á v e s y ) , 
J a r o m í r 
K o z e l e k 
( a k o r d e o n ) . 
V  p o s l e d n í 
době se  stal 
č t v r t ý m 
členem Pavel 

Dvořáček (harmonika), který má navíc odpovědnost 
za  řízení auta a  stavění aparatury. Takže spíše Veselá 
Trojka Pavla Kršky ve  čtyřech. Její písničky si 
poslechneme ve  stylu polky a  valčíku, avšak 
v modernějším provedení. 

10.8. – Factorial! Orchestra, big band z Hradce 
Králové, který se  vymyká snad všem zvyklostem 
tohoto stylu. Pod vedením kapelníka, aranžéra 
a skladatele Zdeňka Boreckého (trombon) je repertoár 
složen téměř výhradně z originálních aranží známých 
skladeb převedených do funku, popu nebo moderního 

CHLUMECKÉ HUDEBNÍ LÉTO 2023
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jazzu, a  to v  podání tří famózních zpěváků – Jakuba 
Kubína, Zdeňky Borecké a Barbory Profousové. Kapela 
je jedinečná nejen svým repertoárem, ale i  vizuálně 
svým netradičním postavením sekcí, a  tak plně 
podtrhuje druh muziky, kterou uslyšíme. Vznik kapely 
se datuje do roku 2009, první vystoupení pod názvem 
Factorial! Orchestra je registrováno 28.  června 2009 
v Holicích. Na podiu většinou účinkuje 23 hudebníků 
v  dechové (saxofony, trumpety, trombony), rytmické 
(klávesy, basa, bicí, kytary) a pěvecké sekci. Současný 
repertoár je zaznamenán na  nejnovějším CD Fact! 
Party Live vydaném v dubnu 2023. 

17.8. – Olga Lounová, poprocková zpěvačka, 
skladatelka, herečka, závodnice rally. Hraje na klavír, 
kytaru a  flétnu. V  listopadu 2022  se  jí narodila dcera 
Arianne. Zahraje s  kapelou složenou ze  známých 

českých muzikantů: Miloš Knopp (elektrická kytara), 
David Csenge (basová kytara), Jan Danda (klávesy), 
Dominik Reissaus (bicí). Koncem roku 2022 pokřtila 
nejnovější, v pořadí pátou studiovou desku se čtrnácti 
písněmi Memento mori na CD. 

Veronika Vejrová  
Klicperův dům
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Redakční rada Chlumeckých listů na  svém 
červnovém zasedání navrhla rozšířit časopis o  nové 
rubriky z  knihovny a  z muzea. Městská knihovna by 
měla průběžně čtenáře seznamovat s novými knihami 
a muzeum Loreta představit v každém čísle zajímavý 
exponát. Jelikož se  to zajímavými předměty v muzeu 
jen hemží, rozhodla jsem se postupovat systematicky 
a  představovat předměty po  jednotlivých skupinách. 
Začnu tak, jak začíná prohlídka muzea, sbírkou 
zemědělských strojů a  nářadí, kterou městu daroval 
v roce 2000 pan František Novák.  

Pan Novák byl chlumecký rodák a  troufnu si říci, 
že i patriot. Zajímal se o historii a  shromažďoval vše, 
co se  této oblasti týkalo. V  době, kdy se  vyklízely 

stodoly a  kůlny a  každý se  zbavoval starého nářadí, 
dostal nápad naopak tyto předměty sbírat. Vytvořil tak 
jedinečný soubor, který pod podmínkou, že bude 
vystaven, věnoval městu pro nově vznikající Městské 
muzeum Loreta. Jeho přáním bylo, aby děti, které 
jednou přijdou do  muzea, viděly, jak se  kdysi 
hospodařilo a jak těžká byla práce na poli.  

Věřím, že nová rubrika čtenáře zaujme, že ti dříve 
narození si zavzpomínají a ti mladší zjistí, jak důmyslní 
byli naši předci a co všechno vymysleli, aby si alespoň 
trochu usnadnili těžkou práci na poli.  

Helena Krátká

 Jařmo, neboli jho je vlastně předchůdce 
chomoutu. Jedná se o jednu z nejstarších vymožeností 
lidstva. Zmínky o jhu, ale i o prvních kastracích zvířat 
máme z doby kolem 4 000 let před naším letopočtem. 
Do  zápřahu k pluhu se používali nejčastěji voli, tedy 
vykastrovaní býci. Jařmo pomáhalo přenášet tažnou 
sílu na pluh nebo jiný zápřah. Upevňovalo se na čelo, 
za rohy nebo před kohoutek.  

Jho zárožní je nejstarší pomůcka k  zapřažení 
skotu do  strojů či povozů. Připevňovalo se v  záhlaví 
zvířat k jejich rohům a zároveň i k oji povozu. Tahouni 
byli k  sobě jhem pevně spojeni, a  to jim omezovalo 
možnost volného pohybu hlavou. Zárožní jho bylo 
užívané od  pravěku, ještě před třicetiletou válkou 
se  běžně už ívalo téměř po  celých Čechách 
a  na  Moravě. Beze zbytku vymizelo teprve koncem 
19. století. Nevýhodou zárožního jha bylo týrání zvířat, 
ke  kterému docházelo při jeho používání a  nízké 
využití tažné síly skotu.  

Čelní jho se  používalo k  zápřahu jednoho kusu 
skotu a  využívalo sílu skotu vyvinutou tlakem hlavy. 
Typologicky se  vyvinulo z  čelního jha párového. 
Základem jha byl dřevěný oblouk, na  vnitřní straně 
vypolstrovaný polštářem. Čelní jho bylo běžné 
především v  západních, jižních a  středních Čechách 
a na západní a jižní Moravě. 

Kohoutkové jho je určené k zápřahu páru skotu, 
především tažných volů. Používalo se v  různých 
variantách od  pravěku. S  kohoutkovým jhem 
se  neužívalo postroje, ale zapřahala se  oj vozu nebo 
nářadí napevno přímo ke  středu jha. U  nás bylo 
rozšířené především na  Moravě, místy i  v Čechách. 
Jeho běžně používaný název byl „jařmo“.  

Jařmo, nacházející se  v  našem muzeu se  skládá 
ze  dvou trámků, spojených čtyřmi příčkami. Horní 
trámek (šíje) ležel na  šíji zvířete. Je zhotoven 
se  z  l ipového dřeva, má č t vercový průřez 
se  zaoblenými hranami. Na  krajích je mírně 
obloukovitě prohnutý do tvaru šíje zvířete. Na koncích 
jsou malé otvory pro jehlice, slabé dřevěné tyčky, 
které se se při zapřahání skotu vyvlékly, a do vzniklého 
prostoru se  vsunula šíje skotu. Spodní trámek 
(podhrdelnice) je plochý a  rovný. Oba trámky jsou 
ve  svém středu spojeny dvěma plochými dřevěnými 
příčkami (dešticemi), pevně zasazenými do  výřezu 
ve  spodním trámku. V  horním trámku se  mohou 
v  otvorech posouvat, což umožňuje přizpůsobit jho 
různým velikostem zvířat.  

Díky své jednoduchosti bylo jařmo vyráběno 
většinou samotnými hospodáři a  záleželo na  jejich 
zručnosti a estetickému cítění, zda si nástroj ozdobili. 
U jařma bývala nejčastěji zdobena šíje, jak to můžeme 

NOVÁ RUBRIKA V CHLUMECKÝCH LISTECH

MUZEUM LORETA PŘEDSTAVUJE PŘEDMĚT ZE SVÉ SBÍRKY 
- JAŘMO -
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vidět i na tom našem. Jednoduchá řezba na horní části 
šíje se  skládá ze  čtyř řad zářezů tvořených menším 
obloučkovým dlátem. Na přední části šíje je květinový 
motiv s kulatým středem a čtyřmi okvětními lístky.   

Dnes již tento nástroj na  poli neuvidíme, zato 
se  velice často můžeme setkat s  výrazy „ujařmený 
národ“, „bylo to těžké jho“ apod. Výraz jho se  také 
několikrát objevuje v  Bibli. Asi nejznámější je citát: 

„Pojďte ke  mně všichni, kdo se  namáháte a  jste 
obtíženi břemeny, a já vám dám odpočinout. Vezměte 
na  sebe mé jho a učte se ode mne, neboť jsem tichý 
a  pokorného srdce: a  naleznete odpočinutí svým 
duším. Vždyť mé jho netlačí a břemeno netíží.“  
(Mt 11,28-30) 

Helena Krátká
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Knihovna není jen o půjčování knížek, ale i o práci 
s dětmi. Z dětí si vlastně postupně vychováváme další 
čtenáře. Aby se sem rády vracely i bez dohledu rodičů 
a  učitelů. V  dnešní době, aby knihovna pro ně byla 
i nadále příjemným místem, je potřeba děti zaujmout 
i  jinak než četbou. Proto máme připraveny různé 
programy. Absolvovali je žáci z místní základní školy, 
z  Kosiček a  z Nového Města. Rozhodně to neměli 
jednoduché. Formou „televizního AZ-kvízu“ a „Chcete 
být milionářem“ si vyzkoušeli svoje znalosti, postřeh 
a týmovou práci. Při únikové hře, kdy hledali planetu 
Zemi a Klíč ke knihovně předvedli bystrost a rychlost. 
Také jsme připravili kreativní dílničku. S  dětmi 
ze  školy jsme si vyrobili hmyzí domeček. S  těmi 
nejmenšími krmítko pro ptáčky a  krmelec pro 
zvířátka. Zpestřením chodu knihovny byla také 
canisterapie v  podobě čtení pejskům. V  rámci 
spolupráce se  Základní uměleckou školou Chlumec 
nad Cidlinou jsme pro širokou veřejnost uspořádali tři 
(nejen) hudební odpoledne. Knihovnické prostory 
se proměnily v „koncertní sál“ a v „divadelní jeviště“. 
Dalším příjemným setkáním rodičů, pedagogů a pana 
starosty bylo vyhlášení vítězů výtvarné soutěže. 
Pomyslným vrcholem práce s  dětmi bylo pasování 
prvňáčků na  čtenáře, kterého se ujal rovněž starosta 
města. 

Zajímavou přednášku pro příznivce otužování si 
připravil pan Petr Málek, který se  podělil se  svými 

zkušenostmi s místními otužilci. Z  jiného soudku byla 
návštěva právníka pana Jakuba Šťastného s  cílem 
poskytnout lidem informace o  možnostech právní 
pomoci. Stále probíhá Univerzita třetího věku. Někteří 
s tudenti absolvoval i promoci, tentokrát j iž 

v  prostorách České zemědělské univerzity v  Praze. 
Pravidelně navštěvujeme Domov V  Podzámčí, kde 
s  knihou v  kroužku stálých posluchačů trávíme 
příjemná dopoledne. A  také se pravidelně účastníme 
Vítání občánků v rámci projektu Bookstart – S knížkou 
do života. 

Co se bude dít v knihovně 

Září - Po prázdninové a  dovolenkové pauze 
připravujeme dne 19.  září přednášku pana Voňky 
na téma Utajené poklady archeologie. Hned další den, 
20.  zář í bychom vás chtěli pozvat do  nově 
zrekonstruovaných prostor radnice na  tradiční akci 
Noc literatury. 
Říjen - Chaloupky, Sudetský dům, Nebe nad 
Perninkem… to jsou oblíbené a  velmi čtené tituly 
v  naší knihovně a  my dne 12.  října přivítáme autora 
těchto knih, pana Štěpána Javůrka. A  právě pan 
Javůrek bude naším dárkem pro vás při příležitosti 
celorepublikové knihovnické akce Týden knihoven. 
17.  října nás navštíví „starý známý“ pan Petr Šika 
s přednáškou Zábavná historie filmu. 
Listopad - Dovolujeme si vás upozornit, že v knihovně 
proběhne revize knihovního fondu. Z  tohoto důvodu 
budeme mít po  dobu tří týdnů zavřeno. Děkujeme 
za pochopení. 

Vybíráme pro vás z knižních novinek 

Knižní trh má stále co nabídnout. Nabídky jsou 
opravdu bohaté. Máme spousty tipů i  od  našich 
čtenářů. Představíme si některé z nich. I když některé 
spisovatele netřeba představovat, protože neustále 
kolují mezi čtenáři. 

CO SE DĚLO V KNIHOVNĚ
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Jo Nesbö – Zatmění 
Třináctý případ Harryho Holea. Harryho život je čím 
dál více v troskách a čas v případě vraždy dvou žen mu 
odměřuje krvavý měsíc…  
Martin Goffa – Vodní hrob 
Další kriminálně detektivní příběh s  novinářem 
Terencem, který tentokrát pátrá po  temných 
událostech, které se  odehrály v  minulost i 
nevyléčitelně nemocné ženy.  
Luděk Kubát – Nikdo nemusel zemřít 
Česká detektivka, v níž skupina vyšetřovatelů řeší dva 
zdánlivě nesouvisející případy – přepadení vozu 
s penězi a vraždu starší dámy.  
Lenka Potůčková – Návrat nežádoucí 
Román o osudech mladé zdravotní sestry se odehrává 
v kulisách poválečných československých dějin.  
Kate Quinn – Diamantové oko 
Román je inspirován příběhem Mily Pavličenkovové, 
mladé matky z  Kyjeva, která se  stala jedním 
z nejlepších odstřelovačů druhé světové války.  
Karel Cubeca – Ohnivá stopa 
Román odehrávající se ve 30. letech ve Francii. V roce 
1927 se Francií šíří nevysvětlitelné požáry…  
Fredrik Backman – Vítězové 
Završení trilogie Medvědín.  
Daniel Silva – Portrét neznámé ženy 
Román z  řady špionážních thrillerů, v  němž opět 
boduje špičkový agent izraelské zpravodajské služby 
Gabriel Allon.  
Julie Heiland – Diana – královna srdcí 
Příběh Diany, první manželky současného britského 
krále Karla III., vychází ze skutečných událostí, i když 
většina děje je výsledkem autorčiny fantazie. 
Georgette Heyerová – Vznešená Sophie 
Historická romance pro fanoušky Bridgertonových. 
Katarína Gillerová – Všechno jednou končí 
Román pro ženy od slovenské autorky uvádí na scénu 
mladou hrdinku, která doufá ve  společnou 
budoucnost se svým šéfem, s nímž má tajný románek. 
Hana Wlodarczyková – Božena 
Román o  první české spisovatelce, která se  stala 
legendou.  
Jana Vaněčková, Michal Vaněček – Co má poznat 
správný Čech 
Průvodce po  významných místech a  dalších 
pozoruhodnostech naší vlasti nabízí dětem více než 
sto tipů na zajímavé a zároveň poučné výlety.  

O výru Václavovi / První čtení/ 
Výr Václav spokojeně spal, když tu se  ozvala rána. 
Bum. Jeho domeček se začal otřásat. Co se stalo?  
Eric Luper – Lovci klíčů, Strašidelné kvílení 
Cleo a  Evan mají tajemství. Sbírku knih tak 
nebezpečných, že musí zůstat pod zámkem.  
Erin A. Craigová – Drobné protislužby 
Temný pohádkový young adult román o  obyvatelích 
odlehlé vsi, ohrožovaných mystickými bytostmi. 

kolektiv knihovny
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Národní divadlo patří mezi nejvýznamnější 
pražské budovy. O  jeho historii jsme si povídali při 
výchově k  občanství, hudební výchově, a  dokonce 
jsme o něm psali i diktát.  

Proto jsme se velmi těšili na  jeho návštěvu, která 
se  uskutečnila 5.  června. Nečekalo nás sice žádné 
divadelní představení, ale paní průvodkyně nás 
provedla celou obrovskou budovou od  „sklepa až 
po  půdu“, tedy přesně j i řečeno od  prostor 
se  základními kameny přes hlediště a  balkon až 
na  střechu, odkud byl krásný pohled na  Prahu. 
Exkurze se nám moc líbila. 

 Žáci třídy 6. C

V  týdnu od 5.6. – 9.6.2023  se  třída 2. C  vydala 
na  školu v  přírodě do  penzionu Podháj nedaleko 
kempu Sedmihorky. Užili jsme si spoustu legrace, 

poznávali přírodu, zdolali 
j sme 15  km túru přes 
H r u b o u S k á l u a ž 
na  Valdštejn. V  místním 
ekocentru jsme byli na dvou 
programech – Čuchy, mrky, 
sluchy, ňami a  Za  zvířátky 
do  ohrádky. Na  konc i 
p o b y t u p r o n á s b y l o 
připraveno překvapení – 
dětská herna Mlýn.  

Bylo nám moc fajn. 
„Na  škole v  přírodě se  mi líbilo: 15km procházka, 

noční procházka, penzion a všechno." 

„Mně se  líbilo úplně všechno. Šli jsme na  Valdštejn 
a na Hrubou Skálu. Mohli jsme si něco koupit. Viděli jsme 
zvířátka – koně, kozy a morčata." 

„Na škole v přírodě se mi líbila nejvíc herna, protože 
tam byla megaprolézačka. Ale myslím, že se  mi líbilo 
úplně všechno. A z jídel byly nejlepší lívance." 

„Líbilo se mi, že jsme četli a psali dopis. V penzionu byla 
i diskotéka. A šli jsme do herny pro děti. Líbilo se mi, že 
jsme šli v noci do lesa. Měli jsme se jít koupat, ale padaly 
kroupy."                                              

Žáci 2. C

NÁVŠTĚVA NÁRODNÍHO DIVADLA

NAŠE ŠKOLA V PŘÍRODĚ
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Psaní od srdce Smyslem projektu psaní od srdce je 
přinášet radost seniorům a přispět k odstranění barier 
mezi lidmi a  i generacemi. Chce upozornit, že senioři 

t r p í s a m o t o u 
a  ubývajícími sociálními 
kontakty a  přitom mají 
m n o h o z k u š e n o s t í 
a  zážitků, často i  aktivní 
zájem o  své okolí. Psaní 
od  srdce nabízí také 
příležitost navázat nové 
vztahy a  zase jednou, 
u  n ě k o h o p o p r v é 
v  životě, poslat rukou 
psaný dopis.     

Naše družinové oddělení se do této výzvy zapojilo. 
Měli jme možnost vybrat si domov důchodců dle 
zapojených domovů. Vybrali jsme si domov v  naší 
blízkosti v  Přelouči. Děti, protože jsou to žáci první 
třídy, nepíší, ale zasílají obrázky a drobné výrobky a já 
doplním dopisem, ve  kterém popíši aktivity dětí 
a  události, které děti navrhnou a  s kterými se  chtějí 

pochlubit. Dopis z  domova společně s  klienty píše 
aktivizační pracovnice. Píší, jak jejich domov vypadá, 
co dělají a co by chtěli o družině vědět. Děti jsou při 
o t v í r á n í o b á l k y 
v ž d y p l n é 
o č e k á v á n í , c o 
nového jim klienti 
n a p í š í a  z d a 
s e  z a s l a n é věc i 
líbily, a  sami pak 
vypravuj í o  své 
b a b i č c e 
a  d ě d e č k o v i . 
Myslím, že projekt má výborný výchovný cíl. Naučit 
děti nejen psát a počítat, ale i bez vypočítavosti dělat 
věci pro druhé. A  také si uvědomit, že jednou 
na tomto místě bude každý z nás a také rádi přivítáme 
zájem okolí a ještě raději těch nejmenších.  

Martina Drtinová  
vychovatelka ŠD

PSANÍ OD SRDCE

V  rámci Operačního programu JAK jsme 
uskutečnili projekt „Řemesla aneb zlaté české 
ručičky“. Zavítali jsme nejprve do  firmy Rodas 
v  Šestajovicích, kde jsme si prohlédli mýdlárnu, 
svíčkárnu a  čokoládovnu. Ve  všech odděleních jsme 
se  dozvěděli, jak se  vše vyrábí, co je základní 
surovinou a  jaké možnosti má ruční výroba. Zároveň 
jsme si vyrobili vlastní výrobky – svíčky, mýdlo a  sůl 
do koupele, dokonce i sladkou pochoutku z čokolády. 
Všem se  to moc líbilo a byli jsme nadšeni, že jsme si 
vše vyrobili sami vlastníma rukama a  podle své 
fantazie. V  hodině přírodopisu jsme si povídali 
o  cizokrajném hmyzu, do  kterého patří i  opylovači 
a také škůdci kakaovníku.  

Ve  výtvarné výchově jsme zapojili svou fantazii 
a  navrhli jsme originální 
o b a l y n a  č o k o l á d u . 
O  pracovních činnostech 
j s m e v y u ž i l i h l a v n í 
s u r o v i n u n a  v ý r o b u 
č o k o l á d y – k a k a o – 

na přípravu výborných 
muffinů, které jsme si 
ozdobili čokoládou. 
Musíme podotknout, 
že se  nám sladkosti 
moc podařily a  všem 

moc chutnaly. V  dějepise jsme si zase povídali 
o  objevných plavbách, díky kterým se  k  nám 
do Evropy dostalo právě kakao. 
Abychom si představili, co vše 
se  dá vyrobit a  vymodelovat 
z čokolády a marcipánu, vydali 
jsme se  do Tábora do  Muzea 
čokolády a  marcipánu. Zde 
jsme obdivovali velké množství 
výrobků z  čokolády; například 
filmové a  pohádkové postavy, 
památky ČR, historické budovy, 
dopravní prostředky, oblečení a  mnoho dalších 
neuvěřitelných výrobků z  čokolády a  marcipánu. 
Vyzkoušeli jsme si, jaká je práce s  marcipánovou 
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V  rámci evropského 
projektu Erasmus+ jsme 
mohli uskutečnit výjezd 

se  žáky do  zahraničí. Týdenního výjezdu v  termínu 
21.5. – 27.5.  se  zúčastnilo 16 žáků 9.  ročníků a 3 paní 
uč i telky. Vybranou destinací bylo Německo 
a  partnerská škola Edertalschule Gymnasium 
ve  Frankenbergu, kde se  našim žákům věnovalo 15 
německých žáků 8. ročníků a několik učitelů.  

C í l e m n a š e h o v ý j e z d u b y l o z l e p š e n í 
komunikačních dovedností v  anglickém (a  částečně 
i  německém) jazyce, kooperace dětí navzájem, 
seznámení se  se zahraničním způsobem vzdělávání, 
se zvyky a tradicemi jiné země EU, poznávání daného 
regionu z  hlediska kulturního i  přírodního a  v 
neposlední řadě i  navázání nových přátelství 
a kontaktů.  

Výstupem kooperace našich a  německých žáků 
byla příprava a realizace společného projektu My life! 
Your life! Our life!. Žáci byli rozděleni do  několika 

skupin a  společně vymýšleli dotazníky a  dělali 
průzkum mezi žáky školy dané věkové kategorie. 
Ze  získaných informací v  německé škole budou poté 
o  tři týdny později provádět srovnání s  českými žáky 
naší školy a  toto srovnání prezentovat vybraným, 
většinou audiovizuálním, způsobem.  

Kromě edukativní části našeho pobytu jsme také 
měli možnost poznat město Frankenberg (Eder), kde 
nás v historické budově staré radnice přivítal starosta 
města. Společná fotografie všech účastníků programu 
s  panem starostou byla otištěna o  dva dny později 
v místních novinách. A  stále je k  dispozici na  titulní 
stránce webu německé školy. Dále nás čekala 
prohlídka města a  důležitých historických objektů. 
Obdivovali jsme přírodní krásy v nedalekém národním 
parku a krásné jezero (resp. přehradu), Edersee, které 
za války bylo poničeno, ale později znovu obnoveno. 
Další dny jsme navštívili Marburg – historické město 
spjaté s osobností bratří Grimmů, kteří jsou nedílnou 
součástí historie města. Navštívili jsme i Frankfurt nad 
Mohanem – město mrakodrapů – kde nás historií 
a současností města provedly průvodkyně v anglickém 
jazyce. Žáci se dozvěděli mnoho zajímavých informací. 
V  programu jsme měli i  nejdůležitější událost pro 
místní obyvatele, čímž byl průvod na  zahájení 

CHLUMECKÁ ŠKOLA SE HLÁSÍ

hmotou, a  to 
opět vlastníma 
r u k a m a b e z 
použití strojů. 
N a k o n e c n á s 
j e š t ě č e k a l 
projektový den, 
k d e j s m e 

vypracovávali pracovní listy s  tématem projektu. 
Zhlédli jsme také příběh Karlík a továrna na čokoládu 
a k tomu vypracovávali zadané úkoly. Vše jsme si moc 
užili a odnesli si mnoho cenných rad a zkušeností. 

 
Třídy 7. D a 7. E

JAK SE UČÍ ŽÁCI ANEB VÝJEZD DO NĚMECKA
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Pfingstmarktu (slavnost vítání jara). Jde o velkou slávu 
a  přehlídku škol nižších ročníků v  daném městě. 
Průvod každý rok odstartuje čtyři dny oslav a  poutí 
s atrakcemi.  

Tento výjezd pod záštitou Evropské unie byl pro 
naše žáky i pro nás obrovskou zkušeností. Všichni jsme 
si to velmi užili! Jsme vděčni za  příležitost účastnit 
se  programu Erasmus+ a  získání grantu, který nám 
tento výjezd umožnil realizovat!  

Mgr. Klára Outlá, Mgr. Dita Šťastná,  
Karolína Sirůčková

Jak se  učí žáci aneb 
Výjezd Němců do  ČR 
Spolupráce, kterou naše 
základní škola navázala 

s  německou školou Edertalschule Gymnasium 
(ve  Frankenbergu), pokračovala v  červnu návštěvou 
německých žáků u  nás. I  oni k  nám vycestovali pod 
záštitou evropského projektu Erasmus+, a to od neděle 
11.6. do  soboty 17.6.2023. Našich 16 žáků z 9.  ročníků 
se  tak opět shledalo se svými 15 kamarády a 2 učiteli, 
kteří se nám věnovali v Německu během naší květnové 
návštěvy.  

Společný program začínal v  pondělí ráno, kdy 
německé žáky a  učitele přivítala naše paní ředitelka 
Mgr. Gabriela Masláková. Návštěvu jsme provedli naší 
školou a začali jsme pracovat na společném projektu, 
který si žáci přivezli rozpracovaný z Německa. Projekt 
pod názvem My life! Your life! Our life! spočíval 
ve srovnání životů žáků 8. a 9. tříd v Německu a České 
republice. Pondělní práce tak spočívala ve sběru dat – 

žáci prováděli dotazníkové šetření v  jednotlivých 
třídách. Odpoledne jsme strávili procházkou 
po  chlumeckých pamětihodnostech a  setkali se  na 
radnici s panem místostarostou Lubošem Suchánkem. 
Německá škola měla svůj Erasmus+ program zaměřený 
historicko-demokraticky, a proto jsme jim na další dny 
připravili následující program:  
Úterý jsme strávili celodenním výletem do Kutné Hory, 
kde jsme navštívili chrám sv. Barbory, středověký 
mincovní důl, kostnici v  Sedleci a  na  závěr bobovou 
dráhu. Někdo si vyzkoušel i motokáry a někdo zavítal 
i  do  Muzea kutnohorské čokolády. Třetí den našeho 
společného programu jsme se  vydali poznat krásy 
našeho hlavního města Prahy. Pěší procházkou 
s  drobným komentářem památek jsme se  dostali až 
na  Pražský hrad, kde jsme absolvovali velmi 
povedenou komentovanou prohlídku areálu. 
Volnějším tempem přes Karlův most jsme se  lehce 
znaveni vrátili zpět na  Hlavní nádraží, odkud jsme 
se  v  podvečerních hodinách vraceli zpět domů. Ve 
čtvrtek jsme se  společně vydali do  Terezína, kde 
na  nás silně zapůsobila historie a  vzpomínky místa. 
Navštívili jsme Muzeum ghetta, Magdeburskou kasárnu 
a Malou pevnost s průvodcem, který nám hrůzy, které 
se zde v minulosti odehrávaly, detailně vyprávěl.  
V  pátek žáci dokonč i l i práci na  projektech 
a prezentovali je. Výstupem 7 projektových skupin byl 
především audio záznam (podcast) nebo interaktivní 
kvíz v  Kahoot! Jedna odvážná skupina dokonce 
natočila video! Kromě komunikačních dovedností 
v angličtině si žáci během realizace projektů procvičili 
i  práci s  médii (vytvoření scénáře a  celkové podoby 
videa (podcastu, stříhání videa apod.). Naši spolupráci 

JAK SE UČÍ ŽÁCI ANEB VÝJEZD NĚMCŮ DO ČR
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j s m e z a v r š i l i z á b a v ným o d p o l e d n e m p ř i 
teambuildingové hře laser game v  Hradci Králové. 
Několika našim žáků bylo natolik líto, že jejich němečtí 
kamarádi už druhý den odjíždí, že s nimi trávili čas až 
do  večerních hodin na  školním hřišti. Někteří je 
dokonce přišli vyprovodit i k vlaku v sobotu ráno!  
A co si budeme povídat, i slzičky byly…  
Věříme, že mluvíme za  všechny zúčastněné, když 
řekneme, že tato spolupráce byla opravdu jedinečná 
a  obohacující. Cílem česko-německé spolupráce bylo 
především zlepšení komunikačních schopností žáků, 
získání dalších zkušeností a  poznání jiné evropské 
země, její kultury a tradic. Ale tento projekt nám všem 
dal mnohem více – spoustu skvělých zážitků 
a  navázání přátelských vztahů, které jsme někteří 

možná ani nečekali. Na závěr bychom chtěly 
poděkovat Městu Chlumec nad Cidlinou za poskytnutí 
vstupu zdarma do  Městského muzea Loreta 
a  za  upomínkové dary, panu Luboši Suchánkovi 
za  jeho čas, který nám na  radnici věnoval, stejně tak 
i naší základní škole za poskytnutí upomínkových darů 
pro německé učitele. Největší poděkování ale patří 
Evropské komisi za  umožnění realizace tohoto 
projektu a  poskytnutí finančních prostředků, bez 
kterých by uskutečnění celkově 18 měsíčního projektu 
prakticky nebylo možné. Děkujeme!  

Mgr. Klára Outlá, Mgr. Dita Šťastná, 
Karolína Sirůčková

V  r á m c i p r o j e k t u 
Erasmus+ jsme v termínu 
4. – 11.6.2023 vyjeli 

na  kurz s  názvem „ICT and Outdoor Teaching and 
Learning“.  

Při příletu na  francouzské letiště na  nás padl 
mořský vzduch. Byli jsme ubytováni na hotelu, který 
byl kousek od školy, kterou jsme navštěvovali. Na kurz 
s námi také chodili učitelé z jiných zemí, např. Polska, 
Řecka, Irska a  Finska. Každý den náš kurz trval od 
9:00 do14:00. V  rámci kurzu jsme měli také 
komentovanou prohlídku starého města v Nice a  také 
komentovanou plavbu lodí po  moři. Navštívili jsme 
také muzeum moderní techniky, kde jsme si mohli 

např. vyzkoušet 3D  brýle na  virtuální realitu. Pro 
využití ICT technologií venku jsme měli seznam 
otázek, na  které jsme podle mobilní aplikace museli 
odpovědět v  zoologicko-botanické zahradě. Na  konci 
kurzu nám byly slavnostně předány certifikáty 
o  splnění kurzu. Poslední naší zastávkou byl výlet 
do Monaka. Viděli jsme například Casino Monte Carlo 
nebo také přístaviště. Před odletem jsme na pláži ještě 
nachytali bronz a poté vyrazili na letiště.  

Byla to velmi dobrá zkušenost a nezapomenutelný 
zážitek. Jsme rádi a  děkujeme, že jsme mohli tento 
výjezd absolvovat.  

Martin Vejr a Hana Miškeříková

JAK SE UČÍ UČITELÉ ANEB NICE V ČERVNU 2023
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Stalo se  pěknou tradicí, že se  žáci devátých 
ročníků chlumecké školy loučí s  povinnou školní 
docházkou slavnostně v Klicperově domě.  

Letos jsme ovšem nechali vše na  samotných 
deváťácích, a tak si každá třída připravila svůj „konec 
v  chlumecké škole“ trochu jinak. Přes 100  mladých 
lidí, dnes již můžeme říci studentů, doprovázených 
v hojné míře dalšími rodinnými příslušníky, se přišlo 
rozloučit se  „svojí rodnou školou“ v  různých dnech 
a časech 28. a 29. června. Po krátkém úvodu a projevu 
ředitelky školy Mgr. Gabriely Maslákové se svého úkolu 
zhostili třídní učitelé a  především sami žáci. Viděli 
jsme představení žáků i zajímavé prezentace ze života 
na naší škole. Všichni se potom podepsali do kroniky 
školy. Nechybělo ani rozloučení a  poděkování 
zástupců jednotlivých devátých tříd. 

 Teď už našim bývalým žákům nezbývá než 
popřát, ať se  jim v  jejich budoucím životě daří a ať si 
alespoň někdy vzpomenou na školu, která jim poskytla 
dnes tolik potřebné základní vzdělání.  

Děkujeme paní Veronice Vejrové a  celému 
osazenstvu Klicperova domu za  vstřícný přístup 
a výbornou spolupráci.  

Mgr. Milena Komárková

KONEC ŠKOLNÍHO ROKU V KLICPEROVĚ DOMĚ
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Červen snad v  každé mateřské škole patří k  těm 
nejhektičtějším měsícům v  celém školním roce, 
protože je nabitý spoustou zábavných akcí. Jezdí se na 
školní výlety, hodně času se  stráví spíše venku než 
ve  třídě, protože je teplo, svítí sluníčko a  blíží 
se prázdniny. Ani ten letošní nebyl výjimkou.  

Začalo to hned 1.  června. Tento den byl celý 
zasvěcený nám – dětem, protože jsme na zahradě naší 
mateřské školy všichni společně slavili Mezinárodní 
den dětí. Paní učitelky pro nás připravily zábavné 

dopoledne, které začalo soutěží v  jedení obrovského 
koláče a  pak pokračovalo dalšími disciplínami. 
Na závěr každý dostal malý dáreček.  

Také k nám v červnu přijel kouzelník Jiříček, který 
nás uchvátil svými kouzly a  obratnými prsty. 
Do  programu zapojil i  děti, a  my jsme si mohli také 
některá kouzla vyzkoušet. Celá akce byla zakončena 
mini diskotékou na školní zahradě.  

A nesmíme zapomenout na paní Inku Rybářovou 
a  jejího klauna Rybičku, kteří svým programem 
na  téma Rej broučků a berušek, roztančili celou naši 
zahradu.  

Ale co naplat, školní rok utekl jako voda, a  my 
jsme se  dne 22.6.  louč ili na  školní zahradě 
s předškoláky, a paní učitelky je pasovaly na  školáky, 
protože po  prázdninách už tyto děti usednou 
do školních lavic. Některé navštěvovaly Berušku i 5 let, 
a  za  tu dobu se  samozřejmě velmi změnily. Někomu 
vypadaly některé zuby, někomu už zase stačily narůst 
ty druhé. Pasování byla velmi zdařilá a slavnostní akce, 
která se nesla v duchu tématu Ples princů a princezen. 
Nejprve pronesla pár slov paní ředitelka, pak 
předškoláci museli prokázat, že už skutečně mohou jít 
d o  ško l y, a  m u s e l i s p l n i t něko l i k ú ko lů . 
Ke  slavnostnímu pasování děti přicházely jednotlivě 
po  červeném koberci s  květinovou slavobránou. 

A protože k  červenému koberci neodmyslitelně patří 
přípitek, nechybělo ani šampaňské (to dětské 
pochopitelně).  

Paní uč itelky byly velmi dojaté, protože 
odcházející děti a jejich rodiče pro ně připravili krásné 
poděkování, ve  formě písničky a  květiny. Někteří 
se neubránili dojetí, a  i nějaká ta slzička ukápla. Celá 
akce byla velmi milá a  bezprostřední. A  jak jsme 
se  rozloučili s  dětmi, které nás opouštějí, tak už 
se  těšíme na  nové děti, které mezi nás přijdou 
po prázdninách.  
Všem přejeme krásný zbytek léta. 

Děti z MŠ Beruška

ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU V BERUŠCE 
www.msberuska-chlumec.cz

http://www.msberuska-chlumec.cz
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„Už je léto – krásné léto, máme prima prázdniny. 
V lesích pro nás dozrávají jahody a maliny…“  

… a  my v  MŠ U  Zámku už pomalu začínáme 
přemýšlet nad tím, že srpen uteče jako nic a nás bude 
čekat další nový školní rok…  
To se  nám opět zaplní třídy a  z dříve mladších dětí 
se  rázem stanou ty nejstarší. Na  kamarády, kteří už 
pomalu míří do ZŠ, však nezapomínáme. Často se nám 
vybavují humorné historky a  zážitky a  některé jejich 
výroky.  
Zasmějte se s námi: 

Moje mamka dřív chtěla být učitelka, ale pak na  to 
zapomněla, a teď už je z ní úplně normální člověk.  
Doufám, že nám v bazénu pustí zase ty vodostřiky 
(vodotrysky).  
Paní učitelko, já si dám ten jelení hnůj (lůj) 
do umírárlky (umývárky). 
Já jsem se  v  bazénu pokoušel utopit až na  zem 
(potopit až na dno), ale nešlo to, bylo tam moc vody. 
Paní učitelko, my doma takhle hodně nejíme – jako 
ve školce. My si třeba ráno vezmem nějaký lupínky, 
pak nic a  večer už jen něco malýho – třeba kus 
uzenýho. 
Měli jsme kopretinovou (koprovou) omáčku, ale 
kapr (kopr) mi tam neplaval. 
Ten žlutej žaludek (žloutek) nechci.  
Mně se  roztrhal ten rukáv, co se  dává na  nohu! 
(nohavice) 
Viděl jsem, že copy (sobi) táhly sáně.  
Mám na hlavě pokličku (kukličku).  
Já jsem Tomášek. Maminka mi říká: „Tomášku, ty ses 
posral!“ 
Já mám v  hlavě nějaký tajný ctitele, ty mi říkaj, 
abych Vás neposlouchal a celej den ve  školce zlobil 
a nic nejed!  
Paní učitelko, taťka čet na  internetu, že se  zavřou 
všechny krámy, kde je „legárnictví“ a já mám zrovna 
na LEGO ušetřeno 1000 korun! 
Paní učitelko, u  nás za  barákem v  noci přistál 
HMYZOZEMŠŤAN. Já ho viděl – a ráno tam byl hrob 
toho pána, co ho sežrali! 
Já to nechápu – mýmu kamarádovi už je 9 a pořád 
má dětskýho pidíka. Já to viděl. 
Paní učitelko, víte jak kaká a  čůrá šnek? On má 
takový malý otvoreček a  z něj vystřikují malý 

bublinečky – a  to je čůrání. A někdy vypadne malý 
tvar, a to je kakáníčko. 
Tenhle salám máme doma taky, ale vždycky jenom 
krátce, protože on ho taťka hrozně rychle sní.  
To si dneska hezky povídáme, viďte, paní učitelko? 
My si totiž povídáme o  hovínkách a  sprostých 
věcech.  
Proč se to maso jmenuje panenka? To asi prase byla 
holka, viď? 

NO PROSTĚ: S ÚSMĚVEM JDE VŠECHNO LÍP! 

kolektiv MŠ U Zámku

LEGRACE NENÍ NIKDY DOST!
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V  září jsme se  s dětmi sešli, jako každým rokem, 
v  tanečním sále DDM v  Chlumci nad Cidlinou 
a plánovali, co tento rok chceme dokázat. Kam si děti 
přejí jet na  soutěže a  jak musí vypadat naše příprava 
na  celou sezonu. Vymysleli jsme plán a  začali s  jeho 
plněním. Jeho vrcholem byla taneční soutěž CZECH 
DANCE TOUR neboli mistrovství České republiky 

v taneční kategorii streetdance se zařazením do hobby 
úrovně.  

Naše tréninky dvakrát týdně a taneční soustředění 
v Krkonoších se  nám vyplatily. Děti již v  lednu měly 
připravenou choreografii, která obsahovala tři taneční 
styly, a  to Hiphop, House dance, Wackin a  také 
akrobatické prvky, které i  ve  streetdance jsou velmi 
vítané.  

Nastal den odjezdu na  první kolo mistrovství. 
Oblastní kolo pro Královéhradecký a Pardubický kraj 
se konalo ve  sportovní hale Třebeš v Hradci Králové. 
Děti zde získaly 1.  místo a  přímý postup na  zemské 
kolo do  Litoměřic. Na  mistrovství Čech proti nám 
na  startovní listině stálo 18  teamů. Postoupit 
do finálového kola mohlo jen 7  tanečních skupin. Byl 
to velký boj, ale nakonec děti vybojovaly 6.  místo 
a postup do finále byl v kapse. Finálové kolo se konalo 
opět v  Litoměřicích. Děti na  mistrovství České 
republiky získaly 8. místo a velkou odvahu a chuť jet 
v  příštím roce znovu, což nás jako trenérky velmi 
motivovalo a nadšení s dětmi sdílíme.  

Kromě mistrovství jsme se zúčastnili i pohárových 
soutěží. Za  zmínku stojí 1.  místo v  Rychnově nad 
Kněžnou, 1.  místo v  Třebechovicích pod Orebem, 
2. místo na mezinárodní soutěži v Hronově a 2. místo 
v Kutné Hoře na celostátní soutěži Kábrt cup. Junioři 
však nejsou jediná skupina, která nám v letošním roce 

dělala radost a  kterou vedeme. Náš mladší team 
ShakeDance Children, kde tančí děti od 10 – 13  let, 
vybojoval 2.  místo na  soutěži v  Třebechovicích pod 
Orebem a naši nejmladší ShakeDance Kids, tedy děti 
ve  věku 7 – 10  let, se  pyšní 2.  místem na  soutěži 
v Jablonném nad Orlicí.  

Celou sezonu jsme zakončili tam, kde i  začala. 
Rozloučením a hodnocením celého školního roku opět 
v  tanečním sále DDM v  Chlumci nad Cidlinou. 
Poděkováním za  úžasné zázemí, a  především 
za  zajištění dopravy na  soutěže. Před prázdninami 
se  loučíme a  těšíme se  na září, kdy rády přivítáme 
nové děti a budeme s nimi s nadšením tančit.  

Naďa a Štěpánka Vilgošovy

SHAKEDANCE JUNIORS A JEJICH  
SOUTĚŽNÍ SEZONA 2023 - 2023
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SPIŠSKÝ HASIČSKÝ DEŇ
Po loňské účasti slovenských mladých hasičů 

na Chlumeckém poháru obdrželi naši starší žáci letos 
pozvání na  hasičské závody na  Slovensku. Jednalo 
se o dvoudenní závody ve Spišské Nové Vsi v termínu 
27. – 28.5.2023, které se  skládaly z  požárního útoku 
CTIF, štafety CTIF, požárního útoku s  vodou 
a  individuálního běhu na 60  m  s překážkami, který 
se také započítával do celkového hodnocení soutěže.  

V pátek 26.5.2023 tedy vyrazil tým našich starších 
žáků na  Slovensko. Všichni se moc těšili a  v pohodě 
zvládli i  opravdu dlouhou cestu. Na  místě o  ně bylo 
skvěle postaráno, za což moc děkujeme pořadatelům. 
I díky jejich péči se našim závodnicím a  závodníkům 
dařilo a přivezli si stříbrné medaile za  celkové druhé 
místo.  

Závody na  Slovensku byly pro naše závodníky 
a závodnice zajímavým zpestřením i v tom, že poznali 
jiné zvyklosti u  našich sousedů. Například naše 
smíšené družstvo bylo na  Slovensku raritou, protože 
domácí týmy jsou rozděleny na  kluky a  holky a  ty 

soutěží ve  svých kategoriích. Naše smíšené družstvo 
tak závodilo v  kategorii chlapců. Dalším zajímavým 
poznatkem bylo penalizační zatížení v  individuálním 
běhu na 60 metrů s překážkami, které odpovídá věku 
v  rámci příslušné věkové kategorie. Díky tomu má i 
11letý závodník větší šanci uspět v  kategorii starších 
žáků, kde závodí žáci až do 15 let věku.  

Den dětí u hasičské přípravky  
Po skvělém zážitku v loňském roce jsme i letos pro 

naše nejmenší dítka uspořádali speciální trénink nejen 
pro děti, ale i  pro rodiče. Společně jsme si dali 
rozcvičku, hadicové kolo, požární útok i štafetový běh 
na tartanové dráze. Musíme všechny rodiče pochválit, 
protože jejich zápal a  zaujetí vytvořily báječné 
odpoledne, které jsme si všichni skvěle užili. Už teď 
se těšíme, že si to příští rok zopakujeme. 

Krajské kolo hry Plamen  
Díky úspěšně zvládnutému okresnímu kolu hry 

Plamen postoupili naši starší žáci do  krajského kola. 
Zde si chtěli vybojovat postup na  republikové kolo, 
které jim v  loňském roce uniklo jen o vlásek. Jasným 
cílem závodů dne 10.6.2023 v  Nové Pace tedy bylo 
vítězství, protože do  republikového kola postupuje 
vždy jen jeden tým z každého kraje.  

Závodní den v  Nové Pace nezačal nejlépe, když 
ráno drobně poprchávalo. Počasí se naštěstí v průběhu 



 32

ZÁJMOVÉ ORGANIZACE

dne umoudřilo, a tak se mohlo naplno závodit. Stejně 
jako okresní kolo i  krajské kolo se  skládalo celkem 
z  pěti disciplín, a  to štafety 4x60m, štafety dvojic, 
štafety CTIF, požárního útoku CTIF a požárního útoku 
s  vodou. Naším největším soupeřem, stejně jako 
v  loňském roce, bylo družstvo starších žáků 
z  Horního Lánova. Zatímco v  loňském roce naši 
závodníci na  závodníky z  Horního Lánova nestačili, 
letos se  závody vyvíjely výrazně víc v náš prospěch. 
Ve  štafetě 4x60  m  nás sice Horní Lánov dokázal 
porazit, za  to ostatními štafetami jsme prošli jako 
vítězové. Naši kluci a  holky zvítězili i  v požárním 
útoku CTIF a díky druhému místu v požárním útoku 
s vodou, kde ale Horní Lánov skončil až třetí, se jejich 
velké přání splnilo. Vítězství v krajském kole požární 
hry Plamen zajistilo družstvu straších žáků z Chlumce 
nad Cidlinou účast na  Mistrovství ČR hry Plamen 
konaném ve  dnech 24.-25.6.2023 v  Novém Jičíně. 
Všem závodníkům i  trenérům gratulujeme a  těšíme 
se, jak si poradí na „republice“.  

Martina Svatoňová 
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10. a 11. 6. 2023 jsme se zúčastnili Republikového 
finále barevného volejbalu v  pražské UNYP aréně. 
V  sobotu ráno jsme všichni vyrazili vlakem, počasí 
nám přálo a  až na občasné potíže s QR kódy jsme si 
vedli báječně.  

Měli jsme zastoupení ve  všech barevných 
kategoriích: ve  žlutých 2  týmy, v  oranžových 1  tým, 
v  červených 5  týmů, v modrých 2  týmy. Po nedělním 
boji ve  finálových skupinách zaznamenalo největší 
úspěch družstvo oranžových ve  složení Terezka 

Voltrová a  Eliška Svěcená, které vybojovalo zlatou 
medaili ze 48  týmů. I ostatní týmy si vedly výborně: 
žlutí obsadili 4.  a 7.  místo ze 44  týmů, červení si z 
53  týmů odvezli 9., 11., 14., 15.a 26.  místo a  dívky 
v kategorii modrých obsadily 14. a 60. místo.  

Prostě a jednoduše jsme z tohoto turnaje odjížděly 
jako pyšné a spokojené trenérky!  

Gabriela Jansová a Pavla Holanová 

FINÁLE BAREVNÉHO MINIVOLEJBALU 2023

Chlumečtí senioři – členové a  členky 
klubu důchodců se  zúčastnili 9.  ročníku 
S p o r t o v n í c h h e r s e n i o r ů 
Královéhradeckého kraje, které se konaly 
opět v Borohrádku, dne 15. června 2023. 
Jedenáct našich členů bylo přihlášeno v 
10  soutěžních disciplínách. Letos nebyli 
tak úspěšní jako v minulých ročnících. 
Uspěl pouze jeden, a  to Václav Hampl 
ve  stolním tenise, kde získal 1.  místo 

a zlatou medaili. 

Výbor klubu důchodců gratuluje a  apeluje 
na další členy a členky klubu důchodců, aby 
se v příštím roce i oni přihlásili do soutěže, 
hlavně ti mladší. 

Jana Hamplová 
Klub důchodců v Chlumci n. C. 

CHLUMEČTÍ SENIOŘI OPĚT SOUTĚŽILI
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Sobotní ráno 17.  června nám moc pěknou tvář 
neukazovalo. Najisto jsme počítali s  možností, že 
během dne zmokneme. Kdo se bojí, nesmí do lesa. Jeli 
jsme rychlíkem do Malých Svatoňovic. Posilněni kávou 
a zákuskem v místní cukrárně jsme zamířili do Muzea 
bratří Čapků založeného v roce 1946.  

V  prostorách bývalého služebního bytu MUDr. 
Antonína Čapka, kde se 9.  ledna 1890 Karel Čapek 

narodil, je umístěna expozice 
věnovaná právě tomuto 
č e s k é m u s p i s o v a t e l i , 
intelektuálovi, novinář i , 
dramatikovi, překladateli 
a  amatérskému fotografovi. 
Z  tohoto důvodu úvodní část 
expozice přibližuje pobyt 
rodiny Čapkových v  Malých 
Svatoňovicích a  v Úpici, kde 

prožili dobu svého dětství sourozenci Čapkovi – Karel, 
Josef a  Helena. Jsou zde umístěny rodinné i  školní 
fotografie.  

Další část expozice tvoří blok věnovaný tvorbě 
dvacátých let – utopistické tvorbě. Prolíná se  zde 
Čapkův obdiv k technice a technickým objevům s jeho 
velkým zaujetím pro člověka.  

Lze si prohlédnout i  spoustu fotografií s  jeho 
manželkou, známou českou herečkou Olgou 
Scheinpflugovou, která o nich sepsala knihu s názvem 
„Český román“.  

Ve třicátých létech, pod vlivem ohrožení republiky 
hitlerovským Německem, vytváří Karel Čapek 
protifašistická díla – Matka, Bílá nemoc, Válka s mloky. 
Mnichovská dohoda a  po  ní následující kapitulace 
znamenaly pro Karla Čapka zhroucení jeho 
dosavadního světa a osobní tragédii.  

Svou smrtí 25. prosince 1938 „předběhl“ gestapo, 
které plánovalo jeho zatčení v prvních dnech okupace. 
   Expozice Josefa Čapka začíná už na  schodišti do 
2. poschodí souborem volné grafiky z  let 1914 – 1919. 
Hlavní prostor patří průřezu celou tvorbou tohoto 
umělce. Z významných tvůrčích období, kterými Josef 
Čapek procházel, je vybraná vždy významná skupina 
obrazů.  
Ani Josef Čapek se  konce války nedožil. Zemřel 
na  jejím sklonku v  koncentračním táboře Belgen–
Belsen.  

Chcete-li se  o  obou bratrech dozvědět více, 
přečtěte si knihu jejich sestry Heleny, která 
vzpomínala na dětství a mládí, které se  svými bratry 
prožívala v knize Moji milí bratři.  

Z muzea jsme se vydali do Mariánského sadu, kde 
s e  n a c h á z í 
s o u b o r 
k a p l i č e k 
Sedmi radostí 
Panny Marie, 
křížová cesta 
a  Boží hrob. 
Kapličky byly 
p o s t a v e n y 
v  roce 1892. 
Křížová cesta 
s e  s v ý m 

rozmístěním snaží přiblížit cestě Pána Ježíše 
na Golgotu.  

V  roce 1906  byla vysvěcena kaple Božího hrobu 
stojící na  konci křížové 
cesty. Uprostřed interiéru 
kaple je Boží hrob se sochou 
mrtvého Krista (též z  roku 
1906) z alabastru, zhotovena 
s o c h a ř e m A n t o n í n e m 
Suchardou z  Nové Paky, 
umístěna ve  skříni ze  dvou 
stran zasklené. Z  téhož roku 
pochází v  Božím hrobě 
kamenný oltář zhotovený 
z hořického pískovce.  

D a lš í m p l á n ova ným 
místem našeho výletu byla 
rozhledna Žaltman stojící 
na  stejnojmenném nejvyšším vrchu Jestřebích hor. 
Na podzim roku 2020 zde byla namísto staré zchátralé 
rozhledny postavena nová, kovová. Po  vyjití 
120  schodů se  vám otevře rozhled na  Krkonoše, 
Orlické hory, Trutnovsko i  Adršpašské skály. Tedy 
za dobrého počasí, které zrovna nám nepřálo.  

Jestřebí boudu, o  kterou se  stará a  provozuje ji 
KČT Úpice jsme nemohli minout. Oběd byl výborný 
a mohli jsme se usušit.  

Poté jsme vyrazili do  Radvanic, odkud jsme 
vlakem jeli na  zastávku Trutnov město. A  přímým 

ČERVNOVÝ VÝLET KČT
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vlakem zpět do  Chlumce nad Cidlinou jako vždy 
unavení, ale plní zážitků a dobré nálady.  

Nakonec si připomeňme slova Karla Čapka, která 
jsou poplatná každé době.  

„Demokracie slušné lidi omezuje a  neslušným 
dává možnost svobodně projevit svou neurvalost.“ 

KČT, odbor Chlumec nad Cidlinou  

Zdroj: 
https://www.malesvatonovice.cz/muzeum/ 
https://www.kudyznudy.cz/aktivity/mariansky-sad-v-
malych-svatonovicich 
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Politická situace v  našem státu je hanebná. 
Podobně je tomu i  u mě v  zaměstnání. Otráven 
ovzduším dávám výpověď a odcházím do předčasného 
důchodu. Životní chybu jsem udělal, když jsem 
se nechal naočkovat proti Covidu. Ještě po Novém roce 
mám problém nasednout na kolo. Volím léčení kolem. 
Buď ze sebe ten jed vyšlapu, nebo se dorazím. Měním 
peníze a 1. května 2023 vyrážím.  

Na východě rachotí zbraně, tak frčím na  západ 
a  pak k  jihu. Tentokrát beru kolo Wheeler, je proti 
Fortu nižší a  lehčí. Brašny jsem naplnil maximálně. Já 
mám 111 kg a kolo 64 kg. Snad hliníkový rám vydrží. 

Před Poděbrady mě povzbuzuje Pepa Kadava 
jedoucí s dětmi do ZOO v Praze. Přeje ,,šťastnou cestu.
“ Potíže však nastávají již za  Prahou. Pro přetížení 
praskají na zadním kole dráty. Druhý den odlehčuji a v 
Karlových Varech prodávám stavebním dělníkům 12 kg 
konzerv. Postupně se  vše srovnalo a  je to pohodová 
jízda.  

Ráno jsou ještě šediváčci, ale můj bivak, pytel 
od  Pavla Řivnáče, mě dostatečně chrání. Jinak mám 
na  spaní jen zimní bundu od  Vietnamce za 250  Kč 
a kalhoty. Asi tři dny kazil déšť. Vše totálně mokré, ale 
zima v pytli nebyla. Na Německo jsem se z předešlých 
zkušeností příliš netěšil. Vše překonalo očekávání. 
Cestu kolem řek Mohan, Rýn a Mosel si vychutnávám 
jako pohádku O  perníkové chaloupce. Pěkné 
c yklostezky, perfektní značení , plno z věře 
a  zpívajícího ptactva. Koupu se  v  potocích i  Rýnu. 
Sluníčko má sílu až spaluje mou kůži. Na  skalách 
pokrytých vinicemi trůní hrady a  je jich tolik, že 

z  jednoho je vidět na  druhý. Sklípky mají otevřeno 
a potkávám i české cyklisty - milovníky vína. Kdo nemá 
hluboko do  kapsy, potěší ho místní nabídka, stejně 
jako na Moravě.  

Největší mnou navštívené město v  Německu je 
Frankfurt nad Mohanem. Mohu s  čistým svědomím 
říci, že od Němců se má celá Evropa co učit. Dokonalé 
propojení cyklostezek a  vlakové dopravy, kvalitní 
silnice, pořádek, zálohované plastové i hliníkové obaly 
atd. Příhoda z  nocování. Přespávám u  ragbiového 
hřiště v klidu. Zneklidnil jsem, až když ráno nacházím 
všechny brány zamčené. Stačilo by jen povolit matici 
na  pantech, ale tak velký klíč nevezu. Teprve 
po pečlivém ohledání nacházím jeden dolní pant bez 
matice. Vyrážím šroub a už jsem venku. Hurá, můžu 
pokračovat!  

7.  den – 800  km – přijíždím do  Lucemburska. 
Hlavní město Luxembourg s  hradbami na  příkrých 
svazích řeky Alzette způsobují až mrazivé pocity 
z  výšek. Katedrála Notre Dame (1613) ukrývá tělo 
českého krále Jana Lucemburského (1296 – 1346) otce 
Václava / Karla lV. Rozhodně je co prohlížet a večer to 
tu ž i je. Rádio Luxembourg snad poslouchal 
za komunistického režimu každý můj vrstevník.  

Další cesta vede do  Francie přes Verdun. Město, 
kde za 1.  světové války chtěli Němci zdecimovat 
Francouze a padlo při tom 300 000 lidí. Bitva se táhla 
od 21. února do 18. prosince 1916. Dnes je tu památník.  

Hlavní město Paříž jsem navštívil na  kole v  roce 
2008 při dojezdu Tour de France. Nyní za deště je 
Eiffelova věž (1889) částečně obložena lešením 

CHLUMECKÉHO NEJDELŠÍ JÍZDA EVROPOU  
7420 KM ZA 53 DNŮ

https://www.malesvatonovice.cz/muzeum/
https://www.kudyznudy.cz/aktivity/mariansky-sad-v-malych-svatonovicich
https://www.kudyznudy.cz/aktivity/mariansky-sad-v-malych-svatonovicich
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a  jeřáby. Katedrála Notre Dame (1345) v  roce 2019 
vyhoře la a  j e t aké obe s t avěna konte jner y 
na  pokračující záchranné práce. Teprve na  kopci 
Montmartre bíle září kostel Sacré Coeur (1917) a druhá 
největší vyhlídka Paříže je v plné kráse.  

14.  5. – 1990  km – Le Mont–Saint Michel (708) – 
kolik dokumentů o této stavbě jsem vzhlédl a konečně 
ji mohu vidět ve skutečnosti. Na jihozápadním pobřeží 
Francie se  nachází 80  metrový skalnatý ostrůvek – 
druhé nejnavštěvovanější místo po  Paříži. Klášter, 
dříve také pevnost, lazaret i  vězení v  ústí řeky 
Couesnon, dnes při odlivu ostrovem není. Mé první 
setkání s Atlantikem je bez koupání. Potkávám tu první 
Čechy.  

Po projetí Rennes a  Nantes – 17.  5. – 2500  km – 
smáčím své tělo do  Atlantiku až v  La Rochelle. 
Za  Rochefortem navštěvuji město vína Bordeaux. 
Do  mořského zálivu zde ústí dvě velké řeky – 
Dordogne a Garonne. Garonne, prodloužená Kanálem 
du Midi, propojuje Atlantik se Středozemním mořem. 
Přístav, honosná náměstí, katedrály, fontány, 
pohostinné hospůdky – to jsou přímořská města 
a městečka.  

Po Bayonne dne 22.  5. přijíždím po 3000  km 
do  španělského Irůnu. San Sebastian, Bilbao, 
Santander, Gijón, Ovideo jsou severními skvosty 
Španělska. 1. 7. má v Bilbau startovat Miguel Indurain 
(vítěz 1991 – 95) 110.  ročník Tour de France. Oviedo 
na  mě zapůsobilo moderními stavbami a  pro velké 
převýšení i  skleněnými výtahy z  ulice do  ulice. 
Potkávám cyklisty a  hlavně pěšáky, kteří směřují 
na  poutní místo Santiago de Compostela. Nejsem 
věřící, ale proč se  tam nepodívat? Cestou pociťuji 
ohromnou podporu všech lidí, slovní pokřiky nebo 
ruce se  vztyčeným palcem. Mezi sporťáky na  kolech 
se  rozšířilo gesto natažené pomocné ruky, známé 
z Tour de France.  

Centrum Santiaga de Compostela je ohromná 
soustava chrámů a  klášterů uprostřed s  velkým 
náměstím, kterému dominuje katedrála svatého 
Jakuba. Postranní úzké uličky nabízejí turistům – 
poutníkům suvenýry v malých obchůdcích. Potkávám 
se tu i s Čechy. Krásnou atmosféru umocňuje hudba.  

Z Tui přejíždím most řeky Minho a po 4000  km 
jsem v portugalském městě Valenca, také s OD Lidl – 
nejčastějším místem, kde doplňuji zásoby. Moje strava 
je tvořena po dojedení vepřových konzerv především 
bagetami. Ráno a  večer si přilepšuji salámem. Když 

jsou bagety tvrdší, kupuji jogurt. Na dobrou noc pivo. 
Celý den do sebe liju Colu – je to jako nafta do motoru. 
Většinou tak 5  litrů. Cestou občas něco utrhnu: 
melouny, pomeranče, mandarinky, jablka, moruše, 
mirabelky, jahody atd. Poprvé jím mišpule s  chutí 
pomeranče.  

Zanedlouho jsem v Portu. Po projití starého města 
mé kroky směřují na most Ponte de Dom Luis I. (1886) 
přes řeku Douro podle návrhu Gustava Eiffela. 
Potkávám tu dva koloběžkáře, kteří postavili pavilon 
na  výstavě EXPO. Užívají si tří dnů volna. Sledujeme 
spolu odvážlivce skákající z  mostu. Poznali mou 
národnost podle dresu se lvíčkem na prsou a orlicemi 
na ramenou. Okolo mostu se stánky a hudbou vládne 
pohodový čas.  

Na mé cestě nejsou jen velká města. Naopak, lépe 
se  cítím v  těch menších. Například poloostrov 
s městečkem Peniche. Částečně obklopené hradbami 
má z  jedné strany krásné písečné pláže a  dál skály 
neuvěřitelných tvarů rozedrané mořem a  větry. 
Na konci stojí maják. Nádhera.  

V  Turcifalu se  rozhoduji přenocovat. Vybírám si 
místo pod velkým stromem u  betonového stolu 
s  lavicemi. Doplňuji cestovní kroniku, povečeřím 
a  zalehám v  mém pytli. Probudil mě manželský 
pár: ,,Ať jdu spát k  nim domů.“ Podávám informace 
z  mé cesty, ale nabídku nevyuž ívám. Ráno 
se  probudím a  na  stole: bábovka, minerálka a 20 
euro…. Lidé mě obdarovávají drobnostmi, ale tito 
vinaři to přehnali. Díky, Portugalci!  

Hlavní město Lisabon na  řece Tejo nabízí spoustu 
památek i  pěknou zábavu na  nábřeží. Lidé se  chtějí 
vyfotit se starými tramvajemi. Na místní most s kolem 
nemohu, a  tak musím 31  km zajížďkou až do  Vila 
Franca de Xira. Směrem na Setúbal je mnoho smutně 
působících korkovníků s  kmeny bez kůry. Dál frčím 
na Lagos – 4910 km – nádherné město, Faro zklamalo.  

Do Španělska se  opět dostávám přes řeku 
Guadiana. Z města Alcoutim do Sanlúcar de Guadiana 
pluji lodí za 2,5 euro. Následuje El Granado, Gibraleón, 
Sevilla. Sevilla je úžasná. Po  řece Guadaiguivir sem 
připlouvají námořní lodě. Katedrály a  paláce vás 
uchvátí svou výstavností, za  srdce vás vezme i  nová 
architektura. Seville se také říká ,,Perla Andalusie.“  

Cádiz má dvě pevnosti, skvělé písečné pláže 
se zázemím. Na velkou vlnu tu čekají stovky prknařů. 
Mě nejvíce zaujaly v  parku ohromné fíkusy. Kmeny 
v  průměru snad 3  metry a  větve jak lijány. Cádiz je 
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považován za  nejstarší evropské město, založené 
Féničany 1100  let před našim letopočtem. Také odtud 
vyplouval Kolumbus za svými objevy.  

Tarifa má pěkné pláže zakončené pevností 
s majákem. Po Algeciras a městu La Línea -5600 km – 
11.6. – konečně vysněný Gibraltar – Velká Británie 
kouslá do  Španělska. Tárikova hora na  jihu 
P y r e n e j s k é h o 
poloostrova je 15  km 
od Afriky. Navlékám svůj 
dres a nechávám se fotit 
s 4 2 6  m  v y s o k ý m 
ú t e s e m n a  m n o h o 
z pů s o bů . J s e m a s i 
v  polovině mé cesty 
Evropou. Přijíždím ráno. 
Vše je ozářené sluncem. 
Pro mě svátek. Snad jen 
ostnatý drát a  kontrola 
pasů působí v  dnešní 
d o b ě p o n ě k u d 
zpátečnicky. Co to je 
však proti Rusákům 
na východě!  

Dál jsou španělské vody málo přívětivé. Velké vlny 
mně připadají větší než v  Atlantiku. Ráj prknařů. 
Pokud tam vlezu, dělá si se  mnou voda, co chce. 
Pokračuji Malaga, Almería, Cartagena, Alicante. 
Do  Alicante létá letadlo z  Pardubic, ale češtinu tu 
neslyším. Až v  sousedním San Juan de Alicante 
potkávám na pláži dvě Pražandy na pokec.  

Valencii mám nakoukanou z  TV a  moc se  na ni 
těším. Je neuvěřitelné, co si člověk dokáže vymyslet. 
Chcete-li vidět stavby jako z  jiného světa a  přec 
na  Zemi, jeďte do  Valencie. Zatímco mnoho řek 
v  Evropě je již bez vody, za  Castellón de la Plana, 
928  km dlouhé Ebro jí má dost. Když vzpomenu 
na italskou řeku Pád s ohromným korytem, jímž v létě 
protéká jen malý potůček…, Ebro je plné až po okraj. 
Na břehu leží město Amposta. V neděli mají obchodní 
domy zavřeno, proto s  potěšením zde objevuji malý 
krámek. Bagety dostávám přímo z pece a celý nákup 
pořizuji cenově výhodněji než v obchoďáku. Paráda!  

Za Tarragonou přijíždím opět po  pěti letech a 
7000  km do  Barcelony. Druhé největší město 
Španělska mě oslňuje svým půvabem. Objevuji nová 
náměstí s  historickými budovami, katedrálami 
a paláci. Také radnici Casa de la Ciutat na Placa Sant 

Jaume. Barcelona je pro mě především Gaudího chrám 
Sagrada Familia. I  když ho od  roku 1883 ještě 
nedostavěli, všichni k němu vzhlíží s obdivem. Courám 
ulicemi a nemůžu se jí nabažit. Večer ulehám na pláži 
v  závětří u  stanice první pomoci. Ve 4.30  hodin 
se  pode mnou prohnula dřevěná podlaha. Řvu jako 
lev. Zloděj mého fotoaparátu se  dává na  útěk. 

Ne jcenně jš í z  mé 
výpravy – fotky jsou 
zachráněny.  
B l í ž í m s e  z a s e 
do Francie. Z Portbou 
do  Cerbére je řádný 
stoupáček. Celnice je 
opuštěná a  zpustlá. 
50.  den – 7131  km – 
v  C e r b é re n o c u j i 
u malé hospůdky, ale 
v  té sousední řádí do 
1.30  hodin. Poslední 
z á k a z n í k o d j í žd í 
n a  s k ú t r u a  m á 
problémy se  vej í t 

mezi chodníky z  obou stran silnice. Ráno píšu 
pozdravy na osm pohledů a dávám na la Poste.  

Perpignanu se  vyhýbám. Jedu podle moře. 
V  Narbonne přejíždím Kanál du Midi – spojnici 
s Atlantikem. Je všední den, krásně tu hrají, ani se mně 
nechce jít spát. V Béziers je větší rameno Kanálu du 
Midi. Plují tu také větší lodě. Okolo hradu je tržiště. Já 
zde nacházím nejhorší obchoďák. V myšárně Interspar 
proto kupuji jen pití.  

Stále jedu po pobřeží a vyhýbám se  i Montpellier. 
Přes Lunel se dostávám do Nȋmes, abych objel déltu 
Rhóny. Nocuji pod střechou jedné firmy na  okraji 
města. Je 22.6.2023 – 53. den, na kole najeto 7420 km 
s průměrem 140 km na den.  

V pátek ráno – 23.6. mě před 5. hodinou probouzí 
slečna přijíždějící do  zaměstnání. Po  krátkém 
rozhovoru dostávám k  snídani, toust s  nutelou. Pak 
sedám na kolo a odjíždím na první zastávku s lavičkou, 
abych se ještě posílil. Bagetu se salámem zapíjím colou 
a  jdu několik kroků vyhodit obaly z  jídla. Na prázdné 
ulici zdravím mladíka ,,bonjour.“ On odpoví stejně 
a za mými zády naskakuje na mé kolo. Je 5.45 hodin, 
zastavuji auta a  žádám o  pomoc. V 6.15 jsem už 
na  policii. S  protokolem pro pojišťovnu odcházím 
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na  autobus domů. Jdu kolem kolosea a  antického 
chrámu, ale není čím fotit.  

Přes Lyon přijíždím polským autobusem do Prahy 
na Florenc. Po řízku s bramborovým salátem pokračuji 
do Chlumce nad Cidlinou s neutracenými eury, pasem 
a spoustou zážitků v hlavě.  

Přivítal jsem se s Vápeňáky v naší hospůdce, stihl 
první jedničkové vysvědčení mého vnoučka Jiříka, 
Marcelce zkrátil čekání na mě a život jde dál.  

DOJEDU TO PŘÍŠTĚ.  

Vašek Chlumecký z Vápna

Léto je v  plném proudu, doba prázdnin 
a dovolených je tu a my si užíváme.  

Krásné letní dny, to ale není všechno. Krásu léta si 
můžeme zpestřit i  pozorováním noční oblohy. Na  ní 
„už od poloviny července můžeme vidět světélkující čáry, 
první padající hvězdy. Lidově se  tak říká meteorickému 
roji Perseid.“ „Na  svém vrcholu bude přibližně od 9. do 
13.  srpna, ale samotné maximum padajících hvězd 
zažijeme v  noci z 12.  na 13.  srpna. To obvykle padá až 
80 meteorů za hodinu. Název meteorického roje Perseid 
je odvozen od místa v souhvězdí, z něhož meteory vlivem 
perspektivy zdánlivě vylétají. Prachové částice zvané 
meteoroidy se střetávají se Zemí a v atmosféře zazáří jako 
meteory. Protože tyto částice mají rozměry zpravidla 
menší než zrnka písku a  jsou složeny z  křehkého 
kometárního materiálu, při průletu zemskou atmosférou 
se zcela vypaří a svítí.“  

„Meteoroidy roje Perseid vstupují do  atmosféry 
rychlostí 59 km za sekundu a začínají zářit ve výšce okolo 
120  km nad zemí. Pohasínají o  desítky kilometrů níže, 
v případě větších Perseid i méně než 80 km nad zemským 
povrchem. Vlétají přitom do atmosféry z jednoho směru. 
Právě ten v  době maxima roje lež í v  horní, 
severovýchodní polovině souhvězdí Persea. V  průběhu 
noci se  sice jeho poloha mění, ale když se  soustředíte 
na severovýchod, tak neuděláte chybu.“  

„První zmínky o úkazu pocházejí z poloviny 3. století 
našeho letopočtu v  souvislosti s  umučením svatého 
Vavřince. Při pronásledování křesťanů prý neuposlechl 
příkaz krutého římského císaře Valeriána odevzdat 
církevní majetek vládci a  raději jej rozdal chudým. 
Několik dní po  jeho popravě 10.  srpna 258 podle lidí 
z  nočního nebe padaly třpytivé slzy a  od  této události 
jsou Perseidy lidově známé jako „slzy svatého Vavřince.
“ Tuhle krásnou „podívanou na  padající hvězdy může 
zhatit počasí. Pokud bude zataženo, neuvidíte nic. Při 
jasné noční obloze se můžeme kochat. Je ale třeba vybrat 
si místo v  otevřené krajině, aby podívanou nezkazilo 
světlo nočního města.“ Pokud byste chtěli prožít 
profesionální zážitek, nezapomeňte, že „některé 
hvězdárny organizují na dobu vrcholícího padání hvězd 
jejich pozorování i s odborným výkladem.“  

Ale v každém případě si nezapomeňte, tedy pokud 
to stihnete, něco přát. Protože, když hvězdy padají, 
přání se prý plní.  

Mgr. Milena Komárková 

ČERPÁNO Z: 
https://www.novinky.cz/clanek/veda-skoly-v-tydnu-si-
na-nebi-vychutname-hvezdopad-perseid-40368405

LÉTO, TO NEJSOU JEN KRÁSNÉ DNY, ALE I NOCI

Červencové dny už jsou značně dlouhé na  to, 
abychom vyrazili trochu dál. Třeba až za  město 
českých královen a  studentských merend! Tím je 
bezpochyby Nový Bydžov. Na  Bydžovsku je spousta 
krásných a zajímavých míst, proto neváhejte a vydejte 
se s námi na kole za dalším poznáním.  

Dnešní cyklovýlet začne trochu jinak, než obvykle 
popisujeme. Na  první část trasy můžete použít vlak. 
Nabízejí se odjezdy v 7:32 nebo 8:32 hodin. Jízdenku si 

kupte do  cílové stanice Skřivany. Plné jízdné stojí 
32 Kč a za kolo zaplatíte 40 Kč. Nepovezete se dlouho, 
už za 12 minut budete vystupovat!  

Z  nádraží ve  Skřivanech jeďte chvíli po  hlavní 
silnici směrem na  Nový Bydžov a  na  křižovatce 
odbočte vlevo do  Tovární ulice, která vede směrem 
na  Myštěves. Projedete kolem bývalého cukrovaru, 
zámecké kaple Nanebevzetí Panny Marie z  roku 1720 
a dřevěné zvonice z 18.  století. Po  levé straně spatříte 

BYDŽOVSKEM NA KOLE  
1. ČÁST

https://www.novinky.cz/clanek/veda-skoly-v-tydnu-si-na-nebi-vychutname-hvezdopad-perseid-40368405
https://www.novinky.cz/clanek/veda-skoly-v-tydnu-si-na-nebi-vychutname-hvezdopad-perseid-40368405
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zámek z roku 1720, který stojí na místě bývalé tvrze ze 
16.  století. Tady se  na chvíli zastavte, protože je 
důležité alespoň stručně připomenout něco z historie. 
Skřivany patří mezi nejstarší obce raného středověku 
Královéhradeckého kraje. Nálezy po  lovcích mamutů 
dokazují, že byla tato lokalita osídlena už v  pravěku. 
Ze  starší doby kamenné se  zachovaly čtyři kostry 
skrčenců a jedna z nich je vystavena v muzeu v Novém 
Bydžově.  

Skřivanské panství postupně vlastnilo mnoho 
majitelů. Mezi známé osobnosti patří třeba Albrecht 
z Valdštejna, který koupil tehdejší statek v  roce 1628. 
Z  celé řady majitelů se  do dějin Skřivan významně 
z apsa l zemský rada Maxmil ián Ledvinka 
z Adlerfelsu (Orlové Skály). V letech 1822-1829 působil 
na zámku jako vychovatel jeho dětí František Ladislav 
Čelakovský. Později Skřivany zdědil Gustav Ledvinka, 
jenž roku 1862 založil malý cukrovar. Ten také později 
nechal přestavět ve  slohu windsorské novogotiky 
místní zámek. Roku 1872 koupil panství a  zámeček 
Adolf Ritter ze Záhony, který dal po velkém požáru 
v  roce 1882 přestavět cukrovar na  rafinerii cukru. 
Manželka Rittera se za svobodna jmenovala Liebigová, 
čímž se  vysvětluje, že skřivanské panství přešlo 
do  rukou Liebigů. V  letech 1889-1948 vlastnili 
skřivanské panství severočesko-němečtí podnikatelé 
Alfréd a Karel Liebigovi. Rafinérie cukru vzkvétala 
a počátkem 20.století se vyvážely známé homole cukru 
do  celého světa. Jednu takovou homoli můžete vidět 
v Obecním muzeu Humburky, o kterém budeme psát 
příště. 

Kolem zámku, který není přístupný veřejnosti, 
s e  r o z k l á d á 
rozsáhlý zámecký 
park se  vzácnými 
dřevinami. Až si 
místo prohlédnete, 
p o k r a ču j t e d á l 
p o  s i l n i c i . 
P ře j e d e t e ře k u 
Cidlinu a  po  chvíli 
vás čeká příjemná 
z a s t á v k a 
u  p a m á t n é h o 
s t r o m u – 
Vojtěchova dubu. 
T e n t o k r á s n ý 
a  statný dub letní 

měří po  obvodu 665  cm 
a  jeho stáří se odhaduje na 
400  let. Název Vojtěchův 
nese na  počest českého 
polárníka PhDr. Václava 
Vojtěcha, který se  v  roce 
1901 narodil v  nedaleké 
lesovně. Jeho krátký život 
ukončila předčasná smrt. 
Utonul při koupání v  Labi 
roku roku 1932 v  pouhých 
31  letech. Jako první Čech stanul na území Antarktidy. 
Bylo to 27. ledna 1929 s expedicí amerického admirála 
R.E.Byrda. Své zážitky a  dojmy popsal Vojtěch 
v  cestopisné knize Námořníkem, topičem a  psovodem 
za  jižním polárním kruhem. Slavnou výpravu vám 
může přiblížit muzeum v  Novém Bydžově v  rozsáhlé 
expozici.  

 N e d a l e k á l e s ov n a p ro c h á z í roz s á h l o u 
rekonstrukcí, aby sloužila jako hodnotná památka 
význačné osobnosti pro současná i budoucí pokolení. 
Vlastníkem objektu je obec Skřivany, ke které lesovna 
patří. Zmiňovanému místu se  říká Kozí vrata. Proč, to 
netušíme. Víme ale, že okolím prochází naučná stezka 
Dr. Václava Vojtěcha. U  Vojtěchova dubu se  určitě 
nějakou chvíli zdržte! Užijte si toto krásné a zajímavé 
místo a  načerpejte sílu z  mohutného stromu! 
Odpočinout si můžete na  dřevěných lehátkách 
a nezapomeňte se podepsat do pamětní knihy! 

Odsud se  budete 
m u s e t v r á t i t 
stejnou cestou zpět 
d o  S k ř i v a n . 
O  n á v š t ě v u 
památného dubu 
jsme vás nechtěli 
připravit a  jinudy 
se nám nepodařilo 
trasu vymyslet. Až 
d o j e d e t e 
v e  S k ř i v a n e c h 
k  b ý v a l é m u 
c u k r o v a r u , 
o d b o č t e v l e v o 
d o  S l o u p e n s k é 
ulice. Vede tudy 

Zámek ve Skřivanech, dnes sídlo ústavu 
sociální péče

Zvonice

Vojtěchův dub
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zároveň cyklostezka č. 4290, která vás zavede do obce 
Sloupno.  

První písemná zmínka o  obci je už z  roku 1278. 
Nejvýraznější stavbou a  zároveň nejvýznamnější 
památkou je barokní zámek. V  polovině 18.  století 
na místě renesanční tvrze nechal vystavět opat Benno 
I. Löbl reprezentativní barokní letní sídlo benediktinů. 
Projekt stavby vypracoval proslulý architekt Kilián 
Ignác Dientzenhofer, který zde rád pobýval. Benediktini 
vlastnili zámek do roku 1948. Později se ze zámku stalo 
skladiště a  objekt značně chátral. Od  roku 1996 je 
majetkem obce. Na  zámku probíhá rozsáhlá 
rekonstrukce, proto bude provoz pro veřejnost 
v  tomto roce výrazně omezen. Zámek bude 
zpřístupněn pouze po dobu plánovaných výstav. A  to 
jen velmi omezeně. Starosta Sloupna pan Mgr. Karel 
Půš nabízí zájemcům prohlídku zámku, pokud 
se  s  ním domluvíte na  telefonním čísle 602  446  871 
alespoň týden dopředu. Panu starostovi bychom chtěli 
poděkovat za  věnovaný čas, ve  kterém nám poskytl 
některé informace o obci.  

Ve Sloupně žil známý pomolog Josef Eduard 
Proche (1822-1908), který na  svém pozemku 
shromáždil přes tisíc odrůd ovocných stromků. Vybíral 
z  nich ty nejlepší pro místní poměry. Jeho první 
vyšlechtěná odrůda jabloně Daňkovo nese jméno 
po  Josefu Daňkovi z  Chlumce nad Cidlinou, který 
výrazně podporoval Boženu Němcovou. Tato první 
česká odrůda jabloně vytvořená řízeným křížením byla 
uvedena na  trh v  roce 1851. Proche si dopisoval 
s  pomology z  různých zemí, získával od  nich 
odbornou literaturu, zkušenosti a  rouby. Při práci 
se řídil heslem: „Kdo nepokračuje, couvá zpět“ a „I malá 
hřivna množí součet“. Pomolog Proche je pochován 
na místním hřbitově, před nímž nechala obec postavit 
jeho pomník. Slávu tohoto významného ovocnáře 
uctili Sloupenští také pojmenováním zvonu na zvonici 
– Eduard.  

Další osobnost, která jen krátce ve  Sloupně 
pobývala, byl jeden z  největších českých myslitelů, 
filozofů a  spisovatelů Jan Amos Komenský. Jan Jiří 
Materna, tehdejší majitel panství, několik dní ukrýval 
Komenského před exilem do  Polska (pravděpodobně 
roku 1627). 

Ze Sloupna pokračujte do  Nového Bydžova 
po  cyklostezce 4290 až k Muzeu hraček, které určitě 
stojí za  návštěvu. Toto muzeum vám více přiblížíme 
v  některém z  dalších článků. V  těchto místech 
se  musíte rozhodnout pro jednu ze  dvou variant. 
Můžete dojet na  nádraží a  vrátit se  vlakem (celková 
délka trasy asi 10  km) nebo po  stávající cyklostezce 
došlapat až do  Chlumce. V  srpnovém č ísle 
Chlumeckých listů se  vydáme opět na  Bydžovsko 
a popíšeme trasu, kterou lze spojit s tou dnešní. Ať už 
se  rozhodnete jakkoliv, přejeme vám krásné počasí, 
veselou náladu a šťastný návrat! 

Zdroje: 
www.mapy.cz  
www.novybydzov.cz  
www.sloupno.cz 
Václav Horyna, Vlastivěda Královéhradecka  
Jan Řehounek, Toulky krajem dolní Cidliny 
Kronika obce Sloupno 

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

Zámek ve Sloupně

http://www.mapy.cz
http://www.novybydzov.cz
http://www.sloupno.cz
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I v těchto prosluněných hudebních dnech musím 
připomenout 21.  srpen – Den památky obětí invaze 
a následné okupace vojsky Varšavské smlouvy. Letos si 
připomeneme 55 let od noci, kdy na území tehdejšího 
Československa, suverénního státu, vpadla sovětská 
armáda s  některými vojsky Varšavské smlouvy, aby 
„zamezila hrozící kontrarevoluci.“ Invaze se odehrála 
v  noci z 20.  na 21.  srpna 1968 a  zúčastnily se  jí síly 
Sovětského svazu, Polska, Maďarska a  Bulharska 
za  podpory Německé demokratické republiky, která 
se ale na invazi vojensky nepodílela. Ze států Varšavské 
smlouvy se  nezúčastnily pouze jednotky Rumunska 
a Albánie. Prvním cílem okupačních vojsk bylo obsadit 
strategická místa po  celém území státu a  zamezit 
odporu ze  strany Československé lidové armády. Již 
od  začátku se  okupace setkávala se  spontánním 
odporem a  demonstracemi napříč všemi vrstvami 
obyvatelstva. Do 4.  l istopadu 1968 opustily 
Československo okupační jednotky všech invazních 
armád kromě sovětské.  

To byl na  dlouhou dobu konec reforem, lepší 
budoucnosti, invaze zlikvidovala sen o  svobodě. 
Okupace sovětskými vojsky trvala dlouhých 23  let. Až 
21.  června 1991 opustil naši zemi poslední železniční 
transport okupačních sovětských vojsk a 27.  června 
1991 poslední voják Sovětské armády. Tento násilný 
pobyt si vyžádal velké množství lidských životů 
a  materiálních škod. Historické souvislosti a  obdoba 
se  současnou agresí Ruské federace (nástupnický stát 
po  zániku Sovětského svazu) proti Ukrajině od února 
2022 jsou nesporné! Navzdory mezinárodnímu právu 
a  Budapešťskému memorandu, které podepsali 
nejvyšší političtí činitelé USA, Ruské federace a Velké 
Británie v prosinci 1994. Nově přibylo jen vyhrožování 
jadernými zbraněmi ze strany Ruska.  

V  roce 1968  tomu sovětský režim neříkal válka, 
agrese, útok, nebo snad speciální vojenská operace. 
Říkali tomu „bratrská pomoc.“ Půl milionu vojáků, šest 
a půl tisíce tanků a osm set letadel nám tehdy přišlo 
„bratrsky pomoci.“ Náš národní osud je důkazem, že 
dělat ústupky diktátorům nevede k míru. Teď už víme, 
že ostatní země k nám nebudou solidární, když se my 
sami nebudeme starat o  dění za  hranicemi naší 
republiky, když nebudeme hledat spolehlivé spojence 
a  pomáhat na  té správné straně. V  srpnu 2008 již 
bývalý prezident Václav Havel zmínil podobnost 

vojenské invaze 21. srpna 1968 s tehdejším přepadením 
Gruzie, kdy dodnes jsou Jižní Osetie a  Abcházie 
Ruskem okupovaným územím: „Já myslím, že 
po  mnoho staletí existuje takový ruský problém, že 
Rusko přesně neví, kde začíná a kde končí. I když je to 
největší země světa, má přesto pocit, že je taková 
trochu malá a  že ji ohrožují i nepatrní sousedé, které 
kolem sebe má.“  

Co se dělo podle dobového popisu v Chlumci nad 
Cidlinou? V  časných ranních hodinách 21.  srpna 
1968  se  dozvědělo chlumecké obyvatelstvo, že 
Československou socialistickou republiku obsazují 
spojenecké armády pěti států Varšavské smlouvy. 
Nastalo velké vzrušení nad tím, co nikdo ze  strany 
přátel nečekal. Ve  směru od  Nového Bydžova se  v 
10:32  hodin objevují první tankové jednotky polské 
armády. Průjezd přes město směřoval na  Olešnici, 
Levín a Týnec nad Labem. Někteří místní občané volali 
na polské vojáky, co u nás chtějí, když je nikdo nezval 
ani nevolal. Dostalo se  jim odpovědi, že je u  nás 
kontrarevoluce a  že nám přišli na  pomoc. Dne 
22.  srpna 1968 byl zrána poměrný klid, ten rušily jen 
ojedinělé průjezdy techniky cizích armád. Na různých 
veřejných budovách a  závodech se  objevily černé 
prapory a  státní vlajky na  půl žerdi. Domy byly 
popsány nápisy, podobně také výkladní skříně 
u  Okresního domu směrem k  náměstí i  k nádraží. 
Na křižovatce byl na obraze znázorněn sovětský voják 
s  ruským nápisem „Jděte domů“, šipka ukazovala 
směr Moskva.  

Kt e ř í o ku p a n t i v l a s t ně p ro j e l i mě s t e m 
v dopoledních hodinách 21.  srpna? Polská 11.  tanková 
divize (velitelství Zagaň) postupovala z  daného 
východiště po  dvou osách. Chlumce nad Cidlinou 
se týkala 1. osa: Zlotoryja – Kamienna Góra – Lubawka 
– Trutnov – Dvůr Králové nad Labem – Hořice – 
Chlumec nad Cidlinou – Kutná Hora. Po  dosažení 
cílových prostorů (na 2.  ose Pardubice) bylo jejím 
úkolem zřídit velitelství ve  městech Kutná Hora, 
Čáslav, Pardubice, Hradec Králové, Jičín, Jaroměř, 
Nové Město nad Metují a  Trutnov, střežit tři hlavní 
letiště v  Čáslavi, Pardubicích a  v Hradci Králové, 
včetně tamního velitelství naší 10. letecké armády.  

Jak invaze vojsk Varšavské smlouvy ovlivnila 
kulturu a  sport ve městě? Klicperův Chlumec v  roce 
1968 pořádala Osvětová beseda v  Chlumci nad 
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Cidlinou tradičně v  sokolovně. Jeho 21.  ročník diváci 
viděli před srpnovými událostmi od 6. do 28.  června, 
a  tak proběhl podle programu. Chlumecký fotbal 
v  sezoně 1968/69 nebyl invazí výrazně ovlivněn, hrál 
se tehdy v nižších soutěžích. V 1. A třídě Sever skončil 
nováček Dukla Chlumec na 9. místě. Spartak Chlumec 
nad Cidlinou A se umístil v Podkrkonošské skupině 1. 
B  třídy na 2.  místě a  po  baráži s  Náchodem B  z 
Hradecké skupiny postoupil konečně do vytoužené 1. 
A  třídy Sever. V  následujícím ročníku tak došlo 

k  městskému derby mezi Duklou a  Spartakem. 
Nováček Spartak Chlumec nad Cidlinou B  ve 3.  třídě 
dokončil soutěž v klidném středu tabulky.  

Zájemcům o  toto období našich dějin doporučuji 
k  přečtení knihu Marie Černé: Sovětská armáda 
a česká společnost 1968 – 1991. 

Petr Chvojka  
(s pomocí dostupných informací)

Stojím na  zahradě u  naší chaty a  pozoruji svoje 
včelstva při prvním jarním proletu. Letošní zima byla 
sice mírná, ale sluneční paprsky dopadají na  stále 
chladnou zem. Datový ukazatel na  mých slunečních 

hodinách již přešel znamení jarní rovnodennosti a jaro 
se  neúprosně hlásí o  svůj čas. Některé včelky 
se  vyhřívají na  česnu a  jiné poletují kolem úlů. 
Zahleděný na úly vzpomínám, když doma včelařil můj 
tatínek. Nespoutané vzpomínky však náhle přeskakují 
i na jiné zážitky z mého dětství.  

Jarní trávník na hřišti ještě pořádně neoschl a my 
jsme již měli přeneseny železné brány na  hokej 
z  rybníku na  hřiště. Hokejový puk jsme vyměnili 
za  tenisový míček a  hráli bandyhokej. Nouze nebyla 
ani o  cvrkání barevných hliněných kuliček, o  které 
tehdy nebyla nouze. Vždy ť plný pytlík stál 
v chlumeckém hračkářství jednu korunu. Byla to doba, 
kdy se již blížily Velikonoce, a tak jsme hledali nejlepší 
vrbové proutky na  upletení pomlázky. V  ten čas 
maminka dávala na  stranu bílá slepičí vajíčka, která 
později proměnila v  krásné barevné kraslice pro 
koledníky. Také pravidelně pekla beránka z  třeného 
těsta, coby sladkou pochoutku posypanou kokosem. 
To my hoši jsme se  již domlouvali na  velikonoční 

obchůzku. Děvčata se  před námi o  Velikonočním 
pondělí schovávala, ale nebylo jim to nic platné. Vždy 
jsme je našli a  samozřejmě z  toho měly radost i ony. 
Naši otcové procházeli obec s  pomlázkami v  malých 
skupinách, ale místo kraslic dostali nějaké to 
štamprdle, z čehož mnozí měli těžké odpoledne.  

Zakrátko po Velikonocích, poslední den v dubnu, 
byly čarodě jnice. U  nás se  vě tš inou pál i ly 
za  hřbitovem, kam byly svezeny ořezané větve 
z obecních ovocných stromů, ale také vyhozené věnce 
ze hřbitovní výzdoby. Doma jsme na zametání dvorku 
používali březová košťata, která se  časem ometla. Já 
jsem si to řádně hlídal, aby nebyla ometená moc, 
a schovával si je na  čarodějnice. Konce košťat jsme si 
v  čarodějnickém ohni zapalovali, vyhazovali košťata 
do výšky a  radovali se, jak z nich létaly jiskry. Týden 
předtím jsme ve  škole vyráběli různá mávátka 
a  holubičky míru na  tyčce. Připravovali jsme se  na 
prvomájový průvod do Chlumce. Vzpomínám, že jsme 
tehdy chystali i  alegorický vůz ozdobený mladými 
břízkami s  barevnými fáborky a  živým výjevem 
ze  školní třídy. Každá vesnice připravila nějaký 
alegorický vůz, a tak toho roku byl prvomájový průvod 

v e l k o l e p ý , 
p o p l a t n ý t é 
„budovatelské“ 
době. Velkolepý 
však nebyl závěr 
t o h o 
s l a v n o s t n í h o 
dne. Pan řídící 
P ř i b y l n a  t o 

dodnes vzpomíná s  úsměvem, ale tehdy mu lehko 
nebylo. Po prvomájovém průvodu jsme si všichni dali 
v cukrárně „vynikající“ zmrzlinu. Poté jsme se vraceli 

OD JARA DO PODZIMU
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domů, ale někteří spolužáci začali mít střevní 
zdravotní problémy. Krátce po  příjezdu domů jsme 
měli zdravotní problémy všichni, takže do obce musel 
být povolán lékař, který nepříjemnou situaci zdárně 
zvládnul, a  tak jak se  průjmové onemocnění rychle 
rozšířilo, tak stejně rychle, k radosti nás žáků, našich 
rodičů i učitelů, odeznělo.  

Byla to také doba, kdy cesty v  obci byly prašné 
a krajnice lemovaly příkopy. Koňské a kravské potahy 
byly tou dobou ještě samozřejmostí. Byli jsme poslední 
generace, které zažila český venkov ještě v  jeho 
původní podobě. Byla to vesnice bez asfaltu, betonu 
a betonové dlažby. Husy se svobodně pásly uprostřed 
vesnice v  prostoru mezi rybníky, z  něhož je dnes 
fotbalové hřiště. Velkým zážitkem pro nás bylo pasení 
krav. Někteří sousedé si krávy ponechali a do družstva 
je nevložili. No, a  tak od  jara do podzimu se musely 
krávy honit na  pastvu. Musely se  však hlídat, aby 
spásaly pouze příkopy anebo místa k  tomu určená. 
Zažívali jsme při tom spoustu legrace a  mnohdy 
na  dobytek zapomněli. Ten potom vešel do  pole 
a nadělal škodu.  

Svatá Markéta hodila srp do  žita a  vrcholily žně. 
Když byla pole sklizená, tak jsme chodili sbírat na pole 
klásky. Na polích také dozrával hrách, a tak jsme tajně 
„pomáhali“ se  sklízením úrody. Léto a  s ním školní 
prázdniny byly v plném proudu a my si užívali plnými 
doušky dětských her v  přírodě nebo houbaření, ale 

především to 
bylo koupání 
v pamětnickém 
písníku. Cestou 
jsme si na  aleji 
natrhali třešně 
a  p o t o m 

pokračovali k  vodě. Klamošský les jsme znali 
nazpaměť. Věděli jsme, kde hledat hříbky, křemenáče, 
kozáky nebo bedly.  

V srpnu začínala doba včelařského podletí. I dnes 
je to doba, kdy je po  medobraní a  včelstva 
se připravují na zimu. Tatínek začal včelstvům podávat 
cukerný roztok, aby si doplnila zásoby na  zimní 
měsíce. Koncem včelařského podletí přichází zpravidla 
babí léto, během něhož jsme velmi často pozorovali 
volně se  vznášející a  poletující pavučiny drobných 
pavoučků. Byla to předzvěst brzkého začátku školního 
roku.  

Vzpomínám na školní léta, kdy jsme se učili krom 
řádných předmětů i pěstovat zeleninu nebo roubovat 
stromy. Školní zahrada uprostřed obce také oplývala 
desítkami druhů květin, ale zejména jiřin, které byly 
v  podzimních měsících chloubou naší školy. 
Pravidelně jsme chodili na školní vycházky do blízkého 
lesa, abychom poznali i  lesní dřeviny a  případně 
divokou zvěř. Na počátku nového školního roku jsme 
také chodili pomáhat družstevníkům se  sběrem 
brambor. Odměnou nám byly pečené brambory, které 
se  pekly ve  spalované bramborové nati. Dnes 
se  mnohdy ptám sám sebe, kde berou firmy léčivé 
byliny do  čajových směsí? My jsme každoročně 
nasbírali velké množství léčivých bylin (hluchavka, 
přeslička, divizna, lipové listí apod.) pro zdravotnický 
průmysl, ale dnes nic takového není. V  září se u nás 
slavila pouť. To do vsi přijeli kolotočáři a houpačkáři, 
kterým jsme říkali komedianti. Velcí kluci okupovali 
střelnici, aby svým láskám vystřelili papírovou růži 
nebo při náročnější střelbě na  válečky něco 
„cennějšího“, třeba opičku na  gumičce. Pouťová 
taneční zábava byla samozřejmostí a  mnohdy 
se  protáhla a  rodiče se  vraceli ze  zábavy v  brzkých 
ranních hodinách.  

Podzimní práce na  polích šly do  poslední fáze 
a  se  začátkem listopadu je spojena i  Památka 
zesnulých, tzv. Dušičky. Moje babička vždy sama 
vyráběla věnečky na  hřbitov. Zhotovovala je 
ze  skládaného krepového papíru, kterým potom 
obalovala slaměné věnečky, dozdobila je zlatou barvou 
a  stužkou. Pravidelně jsem s  ní chodil pokládat 
věnečky na rodinné hroby, ale také k pomníku padlých 
v I. světové válce. Mezi vytesanými jmény na pomníku 
je i  jméno mého pradědečka Františka Bryndy, jejího 
tatínka, který zahynul v  zajatecké táboře v  Rusku 
a doma zanechal manželku s  třemi dcerami. Babička 
tu již dávno není, ale já chodím stále a  pravidelně 
každý rok v  říjnu zapálit svíčku k  pomníku všem 
padlým v I. světové válce.  

Den se  krátil, pole osiřela a  venkovský život 
se přestěhoval do domů a vesnických chalup. My jsme 
toto vše prožívali celoročně v  přirozeném prostředí. 
Nevím, zda to podobně vnímají děti i  dnes. V  době 
počítačů, tabletů a telefonů jsou možná i tací, kterým 
to stačí virtuálně, což rozhodně není to pravé a ani to 
není dobře.  

Lubomír Havrda
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2.6.2023 
Jan Masopust                            Bříšťany 
Aneta Novotná                            Dobřenice 

Radek Matušík                            Nechanice 
Petra Hobíková                           Nechanice 

3.6.2023 
Mikoláš Smola                             Praha 
Lucie Vojtášková                        Zavidov 

23.6.2023 
Lubomír Pavlásek                      Kněžice 
Helena Erbenová                        Velký Osek 

24.6.2023 
Jakub Friml                                  Praha 
Petra Dudová                               Praha 

Jan Főlkl                                        Chlumec nad Cidlinou 
Daniela Medová                          Chlumec nad Cidlinou 

3.6.2023 
Petr Rydrych                               Chvaletice 
Markéta Pešoutová                    Konárovice 

10.06.2023 
Vojtěch Schmeiser                      Kosice 
Kristýna Stráníková                   Kosice 

SŇATKY UZAVŘENÉ V KOSICÍCH

2.6.2023 
Pavel Hrubý                                        Hradec Králové 
Vendula Kročilová                             Malá Štáhle 

3.6.2023 
Tomáš Brázdil                                     Nový Bydžov 
Monika Janatová                                 Skřivany 

9.6.2023 
David Haltuch                                      Pátek 
Sonja Nawinová                                   Poděbrady 

10.6.2023 
Pavel Senohrábek                               Žehuň 
Kateřina Pařízková                            Městec Králové 

16.6.2023 
Petr Lapka                                            Praskačka 
Monika Píšová                                     Praskačka 

23.6.2023 
Ondřej Procházka                              Nymburk 
Simona Prokopová                            Všechlapy 

30.6.2023 
Českobratrská církev evangelická 
Vojtěch Fiala                                        Karviná 
Lucie Chárová                                     Záhornice

SŇATKY UZAVŘENÉ NA  
ZÁMKU KARLOVA KORUNA

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

10.06.2023 
Luděk Verner                     Zachrašťany 
Monika Šolínová                    Zachrašťany 

16.06.2023 
Otakar Rezek                                  Skřivany 
Šárka Doubková                            Praha 

24.6.2023 
Jaromír Bendák                             Chudeřice 
Kateřina Vávrová                         Chudeřice 

David Kábrt                                    Hradec Králové 
Gabriela Hlaváčová                      Hradec Králové 

SŇATKY UZAVŘENÉ V OBŘADNÍ SÍNI 
RADNICE

SŇATKY UZAVŘENÉ V PENZIONU 
ALWIN

3.6.2023 
František Dzurica                Slovensko 
Ivana Doležalová                 Nové Město 

17.6.2023 
Tomáš Ryba                           Chlumec nad Cidlinou  
Beáta Čížková                        Humburky 

24.6.2023 
Ivo Jarolímek                         Jaroměřice nad Rokytnou 
Karolína Soukupová            Kosice 

Za matriku Ivona Uchytilová 

SŇATKY UZAVŘENÉ V NOVÉM MĚSTĚ 
V BAŽANTNICI V LUHÁCH
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Fabio Tobia | Natálie Salač | Tomáš Skalický 

NAROZENÉ DĚTI S TRVALÝM POBYTEM V CHLUMECI NAD CIDLINOU

ODEŠLI Z NAŠICH ŘAD

Irena Kašparová 91 let 
Josef Hašpl  71 let 
Eliška Drtinová 92 let 

Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Dne 30. června 2023 oslavili 50 let společné lásky Eva a Bohuslav Myškovi. 
Hodně zdraví a ještě spoustu společných let 

  přejí Marek s rodinou a Katka s rodinou.

Oznamujeme všem, že odešel z tohoto světa  

pan JUDr. Jiří Pavlík,  
který dlouhodobě působil jako advokát v 

Chlumci nad Cidlinou. 
Zemřel dne 19. 6. 2023 ve věku 71 let. 

Děkujeme všem, kdo spolu s námi tichou 
vzpomínkou uctí jeho památku.  

Zarmoucená rodina

Rádi bychom touto cestou poděkovali za slova 
útěchy a květinové dary všem, kteří se přišli dne 

 4. července 2023 rozloučit  

s paní Annou Šandovou. 
Velmi děkujeme panu Netíkovi a paní Vízkové za 
vypravení smutečního rozloučení a jáhenovi  

PaedDr. Vladimíru Beňovi za vedení obřadu. 

Zarmoucená rodina

Dne 23. června 2023 uplynulo 8 let od úmrtí                       

našeho syna Ladislava Mahra. 

S láskou vzpomínají rodiče a bratr s rodinou.

Dne 5. července 2023 uplynul 1 rok od 

úmrtí pana Jiřího Rakouského. 

S láskou vzpomíná Anna s celou svojí 
rodinou a kamarád Ivoš s manželkou.

Čas ubíhá, jen vzpomínky zůstávají. 

Dne 5. července 2023 uplynulo 10 let 
od smrti drahého manžela, tatínka a 

dědečka  

pana Josefa Kopeckého.  

   Za tichou vzpomínku děkuje manželka s rodinou.

Pořád nám chybíš a neustále vzpomínáme na 
Tvoji lásku, se kterou jsi dovedl rozdávat radost, 

štěstí a na Tvůj milý úsměv, který 
dovedl potěšit všechny kolem. 

Dne 17. července 2023 uplynulo 30 let 
co nás náhled opustil  

pan Miroslav Lukeš 

S láskou vzpomíná celá rodina.
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CHLUMECKÉ LISTY
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Realizace: funprint.eu

INZERCE

KOUPALISTĚ CHLUMEC NAD CIDLINOU 

Koupání umožněno každý den od 9:00 do 19:00 hodin. 

http://funprint.eu
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